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N
asze przywi¹zanie do uczelni, zdol-
noœci organizacyjne, entuzjazm wy-

niesiony z okresu studiów oraz kontakty
towarzyskie mo¿na pog³êbiaæ i rozwijaæ
w ramach Stowarzyszenia Absolwentów
Politechniki Gdañskiej (SAPG). Stowarzy-
szenie nie jest, na razie, organizacj¹ po-
wszechn¹, jak¹ mog³oby byæ, gromadz¹c
wszystkich absolwentów PG, organizacj¹
na wzór podobnych stowarzyszeñ reno-
mowanych szkó³ i uniwersytetów euro-
pejskich i amerykañskich, promuj¹cych i
wspieraj¹cych rodzim¹ uczelniê, ale
mamy nadziejê, ¿e bêdzie siê rozwija³o w
tym kierunku.

 Stowarzyszenie Absolwentów Poli-
techniki Gdañskiej powsta³o w 1988 r. z
inicjatywy ówczesnego rektora PG, prof.
Boles³awa Mazurkiewicza, oraz innych
wybitnych absolwentów uczelni, m.in.
prof. Jerzego Doerffera, prof. Witolda Urba-
nowicza, doc. Wies³awa Gruszkowskiego,
doc. Zbigniewa Kowalskiego, mgr. in¿.
Bogdana Kasprzyckiego oraz mgr. in¿.
Jana Wójcika. Wy¿ej wymienieni tworzyli
Komitet Organizacyjny, który od listopa-
da 1987 roku pracowa³ nad przysz³¹ struk-
tur¹ i Statutem Stowarzyszenia. 20 maja
1988 roku odby³o siê pierwsze walne ze-
branie Stowarzyszenia, który to dzieñ
nale¿y uwa¿aæ za datê powstania SAPG.
Pierwszym przewodnicz¹cym Stowarzy-

Stowarzyszenie Absolwentów Politechniki Gdañskiej (SAPG)
Zarys historii, cele i zadania

szenia zosta³ prof. Jerzy Doerffer, a po nim
prof.  Edmund Wittbrodt. W trakcie swo-
jej dzia³alnoœci Stowarzyszenie stara siê
zebraæ rozproszonych po œwiecie absol-
wentów PG i w³¹czyæ ich do aktywnej
wspó³pracy z Uczelni¹ i macierzystymi
wydzia³ami, organizuj¹c zjazdy i wspó³-
uczestnicz¹c w organizacji konferencji,
odczytów i innych wydarzeñ naukowych,
realizuj¹c w ten sposób swoje cele i zada-
nia wynikaj¹ce ze Statutu. Informacje na
temat dzia³alnoœci SAPG udostêpniane
by³y na ³amach „Pisma PG”, w którego
propagowanie i rozpowszechnianie Sto-
warzyszenie aktywnie siê w³¹czy³o. W
dniu 7.06.2003 roku walne zebranie SAPG
wybra³o na przewodnicz¹cego Stowarzy-
szenia w kadencji 2003-2006 dr. in¿. Jac-
ka Jettmara oraz 20-osobowy Zarz¹d Sto-
warzyszenia, Komisjê Rewizyjn¹ i S¹d
Kole¿eñski. Ich sk³ad osobowy mo¿na
zobaczyæ na stronie domowej PG (struk-
tura i w³adze SAPG), do której odsy³amy.

Podstawowym celem statutowym
SAPG jest szeroka integracja wszystkich
absolwentów Politechniki Gdañskiej na
rzecz rozwoju macierzystej uczelni, regio-
nu i kraju. Takie wzajemne poszerzanie
kontaktów ma równie¿ wp³yw na osobo-
woœæ jednostki, jej wra¿liwoœæ na ró¿ne
problemy, pielêgnowanie tradycji czy
zwiêkszenie aktywnoœci. Jesteœmy otwar-

ci na ka¿dego absolwenta, któremu takie
idee nie s¹ obce. Obecnie najwa¿niejszym
zamierzeniem Stowarzyszenia jest o¿y-
wienie jego dzia³alnoœci. Zamierzamy to
zrealizowaæ poprzez pe³niejsz¹ wymianê
informacji miêdzy Uczelni¹ i jej Absol-
wentami, przede wszystkim na temat ak-
tualnej dzia³alnoœci Uczelni, jej planów i
zamierzeñ oraz doœwiadczeñ i osi¹gniêæ
Absolwentów. S³u¿yæ temu powinny in-
formacje rozpowszechniane za pomoc¹
„Pisma PG”, „Serwisu Informacyjnego
PG” oraz strony WWW. Stowarzyszenie
zamierza obj¹æ patronatem organizowa-
ne zjazdy absolwentów poszczególnych
wydzia³ów i lat oraz w³¹czyæ siê aktyw-
nie do organizacji obchodów rocznico-
wych wydzia³ów i Uczelni.

W tej chwili (rok 2006) Stowarzysze-
nie jest na etapie budowania struktur or-
ganizacyjnych, zarówno regionalnych,
jak i wydzia³owych. Na poszczególnych
wydzia³ach zostali powo³ani przedstawi-
ciele, których zadaniem jest stworzenie
struktur wydzia³owych, a tak¿e pomoc w
tworzeniu baz danych absolwentów na
wydzia³ach oraz promocja SAPG wœród
obecnych i by³ych absolwentów (na zjaz-
dach i przy rozdawaniu dyplomów). Stwo-
rzona zosta³a interaktywna strona inter-
netowa, umo¿liwiaj¹ca zapisanie siê do
SAPG, œledzenie dzia³alnoœci oraz e-ma-
ilowy kontakt z Zarz¹dem. Wspó³pracu-
jemy zarówno z W³adzami Rektorskimi i
Dziekañskimi, jak i z Samorz¹dem Stu-
denckim. Po odrestaurowaniu i urucho-
mieniu klubu Kwadratowa, SAPG aktyw-
nie w³¹czy³o siê w o¿ywienie dzia³alno-
œci klubu i wypracowanie nale¿nego mu
historycznie miejsca w ¿yciu kulturalnym
studentów PG, a  tak¿e ca³ego Trójmia-
sta. Nasi przedstawiciele s¹ w Radzie Pro-
gramowej klubu. W³aœnie w tym klubie,
obroœniêtym legend¹, organizowaliœmy
nasze spotkania, a tak¿e  spotkanie dla
goœci 100-lecia politechniki. W Kwadra-
towej odbywaj¹ siê cykliczne (raz na mie-
si¹c) Wieczory Absolwenta, które s¹ miej-
scem spotkañ dawnych i by³ych kolegów
i kole¿anek. Takie wieczory s¹ uœwietnia-
ne przez zespo³y muzyczne, zwi¹zane z
PG oraz z ogólnopolskim ruchem stu-

Obecny Zarz¹d SAPG
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denckim. Nie zapominamy o naszych
kolegach, znajduj¹cych siê w potrzebie.
W styczniu 2004 roku byliœmy organiza-
torami koncertu charytatywnego dla
wsparcia leczenia Bogdana Kasprzyckie-
go, naszego kolegi i jednego ze wspó³za-
³o¿ycieli SAPG. Gwiazd¹ koncertu, który
odby³ siê w Auditorium Novum Politech-
niki Gdañskiej, by³ Leszek Mo¿d¿er, œwia-
towej s³awy pianista i kompozytor. Wy-
st¹pi³ tak¿e znakomity Detko Band  pro-
wadzony przez Jerzego Detko, Jadzia
Mo¿d¿er z malowniczymi tañcami z In-
donezji oraz chór i zespó³ instrumental-
ny Szko³y Muzycznej w Gdañsku BEL-
CANTO pod dyrekcj¹ pani Ewy Fonfary.
W trakcie koncertu odby³a siê te¿ aukcja
dzie³ sztuki, podarowanych na ten cel
przez wybrze¿owych twórców, któr¹ bra-
wurowo poprowadzili aktorzy: Stanis³aw
Michalski i Zbigniew Olszewski. Koncert
by³ sukcesem artystycznym, towarzyskim
i, przede wszystkim, finansowym. Wszy-
scy uczestnicy i realizatorzy koncertu
w³¹czyli siê w to przedsiêwziêcie  hono-
rowo. Byliœmy tak¿e organizatorami ba-
lów sylwestrowych na PG w roku 2004/
2005 oraz 2005/2006, na których bawili
siê g³ównie cz³onkowie i sympatycy
SAPG. Przy muzyce Flamingo czy Detko
Band, zespo³ów znanych wiêkszoœci z nas
z okresu studiów, bawiliœmy siê szampañ-
sko do œwitu. Stowarzyszenie czynnie
w³¹czy³o siê  w obchody 100-lecia uczel-
ni i 60-lecia Politechniki Gdañskiej. Jed-
nym z akcentów na te jubileusze by³a mo-
nografia, przygotowana i wydawana przez
SAPG, zatytu³owana „¯ycie studenckie

na Politechnice Gdañskiej”. Razem z
ksi¹¿k¹ zosta³a wydana pod tym samym
tytu³em p³yta zawieraj¹ca utwory mu-
zyczne towarzysz¹ce nam w minionym
szeœædziesiêcioleciu. Byliœmy tak¿e
wspó³wydawc¹ monografii „Zarys dzie-
jów politechniki w Gdañsku 1904-2004”.
W³¹czyliœmy siê równie¿ w organizacjê i
finansowanie poszczególnych imprez,
jak: pokazy sztucznych ogni, sfinanso-
wane przez SAPG, oraz pomoc w organi-
zacji imprez 4 czerwca 2005 r.  Przygoto-
waliœmy organizacyjnie i przeprowadzi-
liœmy realizacjê „Zdjêcia rodziny poli-
technicznej” przed Gmachem G³ównym
Politechniki Gdañskiej, na którym znala-

z³o siê ok. 5 000 osób. Zdjêcie zosta³o
opublikowane na stronie domowej PG
oraz w du¿ym formacie w„Dzienniku Ba³-
tyckim”. Byliœmy wspó³organizatorami
otwartej jubileuszowej sesji Uczelniane-
go Parlamentu PG, spotkañ absolwentów
na wydzia³ach oraz  pikników wydzia³o-
wych. Dla wszystkich uczestników impre-
zy jubileuszowej zorganizowaliœmy
4.04.2005 r. Piknik Jubileuszowy z im-
ponuj¹cym pokazem ogni sztucznych. W
pikniku wyst¹pili piosenkarze i zespo³y
studenckie, zwi¹zane z Politechnik¹
Gdañsk¹ w okresie jej istnienia.

3.06.2006 r. up³ywa kadencja obec-
nych w³adz Stowarzyszenia i na walnym
zebraniu, które odbêdzie siê w Auli PG
(godz. 14.00), zostan¹ wybrane nowe w³a-
dze. Mamy nadziejê, ¿e bêd¹ one  konty-
nuowa³y i rozwija³y dotychczasowe ini-
cjatywy i dzia³ania Stowarzyszenia. Nikt
chyba nie kwestionuje potrzeby istnienia
SAPG. Nasze wysi³ki powinny pójœæ w
kierunku zwiêkszenia liczby cz³onków,
dotarcia do absolwentów, którzy utracili
kontakt z Uczelni¹, umocnienia wiêzów
oraz systemu komunikowania siê pomiê-
dzy absolwentami, SAPG i Uczelni¹,
wspierania inicjatyw i dzia³añ Uczelni, a
tak¿e poszerzenia grupy promuj¹cej nasz¹
Uczelniê w Polsce i na œwiecie.

El¿bieta Stankiewicz
sekretarz Prezydium Zarz¹du SAPG

Marek Biziuk
wiceprzewodnicz¹cy SAPG

Coroczne spotkanie Klubu Parlamentarzysty SAPG

W
 dniu 25 stycznia 2006 roku, pod-
czas posiedzenia Rady Wydzia³u

Mechanicznego, uroczyœcie zawarte zo-
sta³o porozumienie pomiêdzy Politech-
nik¹ Gdañsk¹ – Wydzia³em Mechanicz-
nym a Zespo³em Szkó³ Technicznych i
Ogólnokszta³c¹cych w Gdañsku. Ze stro-
ny Wydzia³u, z upowa¿nienia JM Rekto-
ra prof. Janusza Rachonia, dokument
podpisa³ dziekan prof. Adam Barylski,
zaœ z ramienia Zespo³u Szkó³ Technicz-
nych i Ogólnokszta³c¹cych – pani dyrek-
tor mgr Jolanta B³aszczak.

Celem zawartej umowy jest podwy¿-
szenie jakoœci edukacji uczniów ZSTiO i

lepsze przygotowanie ich do podjêcia
studiów na Wydziale Mechanicznym PG.
Szczegó³owe dzia³ania szko³y dla reali-
zacji tego celu obejmowaæ bêd¹ informo-
wanie i konsultacje z Wydzia³em Mecha-
nicznym wdra¿anych programów naucza-
nia, umo¿liwienie pracownikom nauko-
wo-dydaktycznym i dydaktycznym Wy-
dzia³u prowadzenia zajêæ o charakterze
informacyjnym oraz zapoznawanie
uczniów z warunkami studiowania poli-
technicznego.

Wydzia³ Mechaniczny Politechniki
Gdañskiej zobowi¹zuje siê do wspó³two-
rzenia, doradztwa, opiniowania i ewolu-

Porozumienie o wspó³pracy
w zakresie edukacji m³odzie¿y
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cji programów kszta³cenia oraz innowa-
cji i przedsiêwziêæ edukacyjnych wdra-
¿anych w Zespole Szkó³ Technicznych i
Ogólnokszta³c¹cych w Gdañsku Wrzesz-
czu. W miarê potrzeb, nauczyciele aka-
demiccy delegowani zostan¹  do realiza-
cji wybranych zajêæ – w ramach tzw. go-
dzin dyrektorskich w szkole; pracowni-
cy Wydzia³u dzieliæ siê bêd¹ swoimi do-

œwiadczeniami z nauczycielami poszcze-
gólnych przedmiotów. Wydzia³ udostêp-
ni, w uzgodnionym zakresie, w³asn¹ bazê
laboratoryjn¹, aby umo¿liwiæ uczniom
³¹czenie nauki w szkole z wybranymi za-
jêciami przewidywanymi w toku studiów
na okreœlonym kierunku. Pozwoli to
uczniom poznaæ specyfikê kierunku stu-
diów i warunki nauki na Wydziale.

Chocia¿ porozumienie obowi¹zywaæ
bêdzie od 1 wrzeœnia 2006 r. przez kolej-
ne 3 lata – z mo¿liwoœci¹ przed³u¿enia,
ju¿ obecnie podejmowane s¹ w ZSTiO
prace programowe, aby zwiêkszyæ liczbê
godzin matematyki w szkole, co na pew-
no przyczyni siê do poprawy sprawnoœci
studiowania na pierwszym roku w PG.

Wydzia³ Mechaniczny planuje rozsze-
rzenie swojej oferty dydaktycznej.
Trwaj¹ prace nad nowym kierunkiem Me-
chatronika, planowan¹ realizacj¹ studiów
I stopnia w obszarze Zarz¹dzania i In¿y-
nierii Produkcji; przygotowywany jest
wniosek o utworzenie nowego miêdzy-
uczelnianego kierunku studiów In¿ynie-
ria Mechaniczno-Medyczna – wspólnie

z Akademi¹ Medyczn¹ w Gdañsku. Wy-
dzia³ Mechaniczny PG w swej ponad 60-
letniej historii ukoñczy³o blisko 14 ty-
siêcy in¿ynierów i magistrów in¿ynierów
mechaników w wielu poszukiwanych
specjalnoœciach, w tym równie¿ absol-
wenci Zespo³u Szkó³ Technicznych i
Ogólnokszta³c¹cych w Gdañsku. Otwar-
cie Wydzia³u na nowe kierunki i atrak-
cyjne specjalnoœci techniczne jest naka-
zem chwili, podobnie jak i intensywniej-
sza wspó³praca z naszymi absolwentami
i kandydatami na studia.

Po roku wspó³pracy z ZSTiO ocenimy
wspólnie, czy za³o¿ony program sprawdza
siê w realizacji i ewentualnie zdecyduje-
my o wprowadzeniu stosownych zmian.
¯yczê nam wszystkim, aby inicjatywa ta
okaza³a siê po¿yteczna, a wysi³ek pedago-
gów nagrodzony zosta³ przez sukcesy ich
uczniów i studentów. Taki jest przecie¿
wymiar naszej satysfakcji z ka¿dego uda-
nego projektu edukacyjnego.

Adam Barylski
Wydzia³ Mechaniczny

Moment podpisania porozumienia
przez dyrektor ZSTiO mgr Jolantê B³aszczyk
oraz dziekana WM prof. Adama Barylskiego

W
 dniach 15-16 marca 2006 r. w
Grudzi¹dzu i Toruniu, pod hono-

rowym protektoratem Marsza³ka Sejmu
RP pana Marka Jurka, odby³a siê konfe-
rencja „W ho³dzie prof. in¿. Alfonsowi
Hoffmannowi”. Organizatorami konfe-

Sprawozdanie z konferencji
„W ho³dzie prof. in¿. Alfonsowi Hoffmannowi”

Uroczyste otwarcie konferencji

rencji byli: Stowarzyszenie Elektryków
Polskich – Oddzia³y Bydgoski i Toruñ-
ski, Koncern Energetyczny Energa SA
Gdañsk i Oddzia³ ZE Toruñ, Politechni-
ka Gdañska oraz Wydzia³ Elektrotechni-
ki i Automatyki PG.

Udzia³ w konferencji wziêli przedsta-
wiciele Politechniki Gdañskiej w oso-
bach prorektora ds. nauki prof. Ryszarda
Katulskiego, dziekana Wydzia³u Elektro-
techniki i Automatyki prof. Kazimierza
Jakubiuka, prof. J. Mareckiego oraz po-
czet sztandarowy Politechniki Gdañskiej.
Przyjecha³ te¿ rektor Politechniki Opol-
skiej prof. J. Skubis, obecni byli prorek-
tor ATR w Bydgoszczy prof. Z. Drzycim-
ski, przedstawiciel ZG SEP prof. M. He-
ring, JE ks. biskup A. Suski, d³ugoletni
prezes SEP i przyjaciel rodziny A. Hoff-
manna kol. Jacek Szpotañski, nestor ener-
getyków Pomorza S. Cicholski i wielu
kawalerów medalu im. A. Hoffmanna.

Dla przypomnienia: A. Hoffmann po
odzyskaniu niepodleg³oœci rozpocz¹³ w
roku 1920 budowê pierwszej elektrowni
w kraju. Podkreœliæ nale¿y, ¿e A. Hoff-
mann nie mia³ ¿adnego doœwiadczenia
w tego typu pracach, mia³ tylko wizje i
siln¹ wolê ukoñczenia tej budowy. Rów-
nie¿ w kraju brakowa³o fachowców, sprzê-
tu itp., w czasie budowy ziemiê z licz-
nych wykopów wywo¿ono czêsto fur-
mankami. Dziêki wielkiemu talentowi in-
¿ynierskiemu, pracowitoœci, ofiarnoœci
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i zdolnoœciom organizacyjnym, A. Hof-
mann koñczy tê budowê. Na uruchomie-
nie pierwszego hydrozespo³u, które mia-
³o miejsce w 1923, a drugiego w 1924,
przyje¿d¿a³ ka¿dorazowo prezydent Pol-
ski Stanis³aw Wojciechowski. Jest to naj-
lepszym dowodem wagi i znaczenia, ja-
kie w³adze Polski przywi¹zywa³y do bu-
dowy tej pierwszej elektrowni po odzy-
skaniu przez Polskê niepodleg³oœci. Pro-
fesor Hoffmann, w dowód uznania za
swoje osi¹gniêcia, otrzymuje w 1925 r.
Z³oty Krzy¿ Zas³ugi. Dlatego te¿ uwa¿a-
my prof. A. Hoffmanna za ojca polskiej
energetyki. Tê opiniê potwierdzi³ rów-
nie¿ WZD SEP w 2002 r., podejmuj¹c
uchwa³ê, ¿e A. Hoffmann jest patronem
wszystkich energetyków ca³ego kraju. Na
zakoñczenie nale¿y dodaæ, ¿e amerykañ-
ska Akademia Nauk, analizuj¹c przydat-
noœæ i znaczenie wszystkich wynalazków
ubieg³ego wieku, stwierdzi³a, ¿e naj-
wiêkszym dobrodziejstwem dla ludzko-
œci by³a elektryfikacja kraju.

A. Hoffmann nie poprzesta³ na budowie
tej elektrowni. Budowa³ nastêpne elek-
trownie: wodn¹ w ¯urze i ciepln¹ w Gdyni.
Wybudowa³ równie¿ liniê 60 kV Gródek-
¯ur-Gdynia, stwarzaj¹c warunki dobrego
zasilania w energiê elektryczn¹ rejonu por-
tu Gdynia. Wybudowa³  po³¹czenia linii
60 kV do pracuj¹cych ju¿ elektrowni w
Grudzi¹dzu, Toruniu i Bydgoszczy. A. Hoff-
mann zbudowa³ w ten sposób pierwszy w
Polsce jednolity system energetyczny. A.
Hoffmann doskonale zdawa³ sobie sprawê,
¿e podstaw¹ rozwoju gospodarczego Po-
morza i portu Gdynia jest ich elektryfika-
cja. W 1924 r. powstaje Pomorska Elektrow-
nia Krajowa Gródek SA (jej kapita³ zak³a-
dowy wynosi³ 6 mln z³). W 1938 r. A. Hof-
fmann przechodzi do pracy w Œl¹zelu; ka-
pita³ Gródka SA w miêdzyczasie wzrós³ do
38 mln z³.

A. Hoffmann by³ nie tylko utalento-
wanym in¿ynierem, ale tak¿e wielkim
cz³owiekiem renesansu o szerokich za-
interesowaniach. By³ prezesem i czo³o-
wym dzia³aczem ZG SEP. Zorganizowa³
w latach 1921 i 1929 w Toruniu dwu-
krotnie WZD SEP. Zas³yn¹³ jednak jako
prezes ZG SEP zorganizowaniem w 1938
r. WZD SEP na M/S „Pi³sudski”.  Profe-
sor  Hoffmann by³ zami³owanym dzia³a-
czem muzycznym. Ju¿ w latach studenc-
kich, w roku 1906 zostaje przypadkowo
dyrygentem chóru „Lutnia” Gdañsk, or-
ganizuje nastêpnie ¿ycie muzyczne na
Kaszubach i w Gdañsku; tworzy te¿ pra-
cowniê polskich kostiumów. Za tê dzia-
³alnoœæ pe³n¹ pasji na polu krzewienia
polskoœci rektor Königliche Technische
Hochschule zu Danzig cofa mu stypen-

dium naukowe. Ju¿ jako in¿ynier w 1919
roku amatorskimi si³ami wystawi³ operê
S. Moniuszki „Verbum Nobile”. Jest te¿
aktywnym dzia³aczem  pañstwowym oraz
lokalnym w mieœcie Toruñ. Jego pasj¹
by³o oœwietlanie koœcio³ów i o³tarzy, dla
swoich kolegów Polaków, przedwojen-
nych studentów Politechniki Gdañskiej
ufundowa³ tygodniow¹ wycieczkê szko-
leniow¹ do Szwecji, aby zapoznali siê z
tamtejszym przemys³em i energetyk¹. Jak
z tego widaæ, czegokolwiek dotkn¹³ prof.
A. Hoffmann – zamienia³ to w z³oto. Nie
sposób omówiæ w krótkim sprawozdaniu
z konferencji wszystkie dokonania prof.
A. Hoffmanna.

W pierwszym dniu, w zabytkowej ko-
legiacie pod wezwaniem œw. Miko³aja w
Grudzi¹dzu odby³a siê uroczysta msza
œw., któr¹ odprawi³ JE ks. biskup toruñ-
ski Andrzej Suski. Chór „Harfa” Gru-
dzi¹dz odœpiewa³ na pocz¹tku mszy œw.
Gaude Mater Polonia, i rzeczywiœcie ca³a
Polska energetyków siê cieszy³a. Dalej
ks. bp A. Suski przypomnia³ patriotycz-
ny rodowód Alfonsa Hoffmanna i jego
rodziny. W homilii natomiast podkreœli³
wielkie zas³ugi prof. A. Hoffmanna dla
kraju i energetyki. Nastêpnie, pod nie-
obecnoœæ chorego syna prof. A. Hoffman-
na, w obecnoœci sztandarów SEP i Poli-
techniki Gdañskiej, ods³oniêcia piêknej
pami¹tkowej  tablicy ku czci A. Hoffman-
na dokonali prezes SEP O/Bydgoski T.
Dom¿alski i dyrektor ds.us³ug Energa ZE
Toruñ A. Markiewicz, a JE ks. bp Andrzej
Suski tê tablicê pob³ogos³awi³. Przema-
wia³ jeszcze prezydent miasta Grudzi¹dz,
który podziêkowa³ biskupowi i organi-
zatorom za ca³oœæ uroczystoœci i piêkn¹
tablicê. Po czym chór zaœpiewa³ hymn
Pomorza.

Nastêpnego dnia, 16 marca, w sali
mieszczañskiej piêknego zabytkowego
ratusza w Toruniu przyst¹piono do za-
sadniczych obrad. Przewodnicz¹cy ko-
mitetu organizacyjnego kol. T. Dom¿al-
ski powita³ bardzo serdecznie wszystkich
uczestników obrad i poprosi³ o otwarcie
konferencji wicewojewodê kujawsko-
pomorskiego pani¹ Marzennê Drab, któ-
ra dokona³a otwarcia konferencji i wy-
g³osi³a kilka s³ów wprowadzaj¹cych, w
serdecznych s³owach ¿ycz¹c zebranym
owocnych obrad. Dalsz¹ czêœæ obrad po-
prowadzi³ ju¿ kol. A. Markiewicz. Na-
stêpnie g³os zabrali przedstawiciel Rady
Miasta Torunia oraz prorektor PG prof.
R. Katulski, który odczyta³ wartoœciowy
i serdeczny list od JM rektora PG prof. J.
Rachonia. Warto przytoczyæ pewne frag-
menty z tego listu: „Pocz¹tek dzia³alno-
œci zawodowej, stowarzyszeniowej i kultu-

ralnej Alfonsa Hoffmanna wi¹¿e siê z Po-
litechnik¹ Gdañsk¹, a dok³adnie z Köni-
gliche Technische Hochschule zu Danzig.
Ju¿ w roku 1905, a wiêc w rok po jej otwar-
ciu, jako jeden z pierwszych Polaków roz-
pocz¹³ studia w Instytucie Elektrotechnicz-
nym. W czasie studiów by³ bardzo aktywny
w polskich organizacjach studenckich i
kulturalnych”.

Dalej w liœcie s¹ przytoczone s³owa prof.
K. Kopeckiego, który przed wojn¹ praco-
wa³ w Gródku: „A. Hoffmann by³ nies³y-
chanie wymagaj¹cy i dok³adny. Wszêdzie
zajrza³, ka¿d¹ czynnoœæ skontrolowa³ tak,
¿e niemo¿liwe by³y jakiekolwiek braki. Czy-
ni¹c zadoœæ ¿¹daniom Hoffmanna, który zobo-
wi¹zywa³ m³odych pracowników do pracy na-
ukowej, wyje¿d¿a³em na rozmaite zjazdy i konfe-
rencje miêdzynarodowe. Dziêki tym wyjazdom
pozna³em elektroenergetykê Francji, Szwecji i
Niemiec.” Dalej prof. K. Kopecki pisze w swo-
ich wspomnieniach, jak wystêpowa³ o nadanie
prof. A. Hoffmannowi godnoœci docenta, ale mu
odmówiono.

Po nim g³os zabierali rektor Politechniki
Opolskiej prof. J. Skubis oraz JE ks. bp A.
Suski i inni.

 Na zakoñczenie tej czêœci kol. Markiewicz
przeczyta³ list gratulacyjny, który nadszed³ z kan-
celarii Urzêdu Rady Ministrów. List od Pana Pre-
zydenta Polski p. Lecha Kaczyñskiego nadszed³
zbyt póŸno i nie móg³ byæ odczytany. Warto jed-
nak przytoczyæ z piêknego listu Prezydenta Pol-
ski p. Lecha Kaczyñskiego, przekazuj¹cego nam
organizatorom serdeczne gratulacje w zwi¹zku z
podjêciem inicjatywy zorganizowania tej konfe-
rencji, niektóre jego fragmenty.

„Profesor Alfons Hoffmann by³ cz³owie-
kiem, który wszechstronne zainteresowania
humanistyczne ³¹czy³ z nieprzeciêtnymi zdol-
noœciami i in¿yniera, projektanta i konstrukto-
ra. Zawsze wierny wyznawanym  wartoœciom
i idea³om, ¿yczliwy bliŸnim, oddany Polsce i
polskoœci. Tworzy³ wizjê nowoczesnej Polski z
entuzjazmem dzia³acza spo³ecznego i polity-
ka, który dzia³a³ zawsze  pro publico bono.
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Pielêgnowanie pamiêci o dokonaniach Po-
laków – Twórców odrodzonej Ojczyzny, nale-
¿y do naszych patriotycznych powinnoœci. Tym
wszystkim, którzy szlachetnoœci¹ postêpowa-
nia, wiedz¹ i talentem, a przede wszystkim rze-
teln¹ prac¹ dla dobra powszechnego, zapisali
siê w historii, winniœmy g³êboki szacunek i
wdziêcznoœæ. Dla œrodowiska polskich ener-
getyków Patronem i wzorem do naœladowa-
nia sta³ siê Profesor Alfons Hoffmann.”

Wicewojewoda p. M. Drab wrêczy³a po-
tem przyznany przez Prezydenta Polski Z³oty
Krzy¿ Zas³ugi kol. Edmundowi  Rybiñskie-
mu. PóŸniej przyst¹piono do wrêczenia medali
im. A. Hoffmanna, które wrêcza³ prof. M.
Hering, cz³onek Zarz¹du G³ównego naszego
Stowarzyszenia. Otrzymali je prof. M. Muhr z
TU Graz Austria, R. Leissa, T. Dom¿alski oraz
K. Wójciak. Nastêpnie prezes T. Dom¿alski
wrêczy³ ks. biskupowi A. Suskiemu Honoro-
wy Dyplom im. A. Hoffmanna, przyznany
przez zarz¹d Oddzia³u Bydgoskiego, za znaczn¹
pomoc w organizacji tych uroczystoœci.

Prezentowanych referatów by³o w sumie
piêæ. Przedstawiam je w kolejnoœci wyg³asza-
nia ich na konferencji:
· Z. Bia³kiewicz, T. Dom¿alski – Dzia³alnoœæ

zawodowa prof. in¿. Alfonsa Hoffmanna
· Prof. J. Marecki – Dzia³alnoœæ naukowo-

dydaktyczna prof. Alfonsa Hoffmanna
· Prof. J. Borzystowski – Dzia³alnoœæ spo-

³eczna prof. in¿. Alfonsa Hoffmanna
· Z. Bia³kiewicz – In¿. Alfons Hoffmann  –

wspó³twórca rozwoju SEP
· L. Serbin-Zuba – Alfons Hoffmann – twór-

ca Szko³y Gródkowskiej, rzecz o chary-
zmatycznym hydroenergetyku z Pomorza

Jak mo¿na zauwa¿yæ, ka¿dy z tych refera-
tów omawia³ jeden z wa¿nych wycinków jego
dzia³alnoœci; w ten sposób uda³o siê w sposób
kompleksowy przedstawiæ sylwetkê Wielkie-
go Polaka, wiernego syna ziemi pomorskiej i
Koœcio³a.

Po przedstawieniu referatów rozpoczêto
dyskusjê. Ujawni³a ona wiele nowych niezna-
nych elementów z ¿ycia A. Hoffmanna i uka-

za³a w pe³nym blasku postaæ prof. A. Hoff-
manna nie tylko jako ojca polskiej energetyki,
ale jako œwiat³ego i m¹drego dyrektora zak³a-
du, troszcz¹cego siê o jego rozwój, ale te¿ o
swoj¹ za³ogê. Mo¿na powiedzieæ, ¿e prof. A.
Hoffmann mo¿e byæ wzorem dla niejednego z
dzisiejszych dyrektorów.

Niestety, w sprawozdaniu nie mo¿na z bra-
ku miejsca przytaczaæ wszystkich wypowie-
dzi, jedynie kilka. Np. prof. M. Hering przy-
pomnia³, ¿e w pracowni prof. Szwarca by³o
jedno stanowisko pod nazw¹ Hoffmann. Znaj-
dowa³ siê tam czajnik wyprodukowany przez
wytwórniê Gródek SA, na którym æwiczyli
studenci. Mimo usilnych starañ, nie mogli tego
czajnika uszkodziæ. Równie¿ ciekawe by³y
wypowiedzi prof. J. Mareckiego, dotycz¹ce
jego pracy na Politechnice. Kol. S. Cicholski
mówi³, ¿e do roku 1956 nie wykorzystywano
nale¿ycie wiedzy i doœwiadczenia prof. A.
Hoffmanna. G³os zabierali po nim inni dysku-
tanci. Jako ciekawostkê mo¿na podaæ, ¿e pa-
nowie K. Kufel ze S³upska i T. Rybacki napi-
sali i obronili w swoich macierzystych uczel-
niach prace magisterskie o prof. in¿. A. Hoff-
mannie.

Konferencja zakoñczy³a swoje obrady na-
stêpuj¹cymi wnioskami:
· Profesor in¿. Alfons Hoffmann jest niew¹t-

pliwie Ojcem Polskiej Energetyki.
· Jest jednym z najwybitniejszych absolwen-

tów uczelni technicznej w Gdañsku, Wy-
dzia³u Elektrycznego; ustalenie jakiegokol-
wiek rankingu absolwentów jest jednak nie-
mo¿liwe.

· Profesor A. Hoffmann jest Wielkim Pola-
kiem, dla którego s³owo Ojczyzna nigdy
nie by³o pustym s³owem; jest wzorem po-
stêpowania dla m³odego pokolenia energe-
tyków i nie tylko. Jego dokonania upowa¿-
niaj¹ nas do stwierdzenia, ¿e Jego miejsce
jest wœród najwiêkszych polskich in¿ynie-
rów w historii Polski.

· Na podstawie materia³u przedstawionego na
konferencji, dyskusji i innych wartoœciowych
opracowañ ze zbiorów innych osób, np. bê-
d¹cych w posiadaniu syna Mariana Hoffman-
na lub innych, nale¿y opracowaæ pami¹tkow¹
ksi¹¿kê o prof. in¿. Alfonsie Hoffmannie. Po-
winna ona kompleksowo przedstawiæ ¿ycie,
osi¹gniêcia zawodowe i spo³eczne, jego pod-
stawowe cechy charakteru, jak i zas³ugi Pro-
fesora dla energetyki, naszego stowarzysze-
nia i innych obszarów naszego ¿ycia.
Na zakoñczen]ie konferencji przewodnicz¹-

cy T. Dom¿alski serdecznie podziêkowa³
wszystkim uczestnikom za ich aktywny udzia³
w dyskusji, referentom za trud w³o¿ony w
opracowanie ciekawych referatów oraz kole-
¿ankom i kolegom z komitetu organizacyjnego

za ich pracê w przygotowaniu konferencji.

 Tadeusz Dom¿alski
Absolwent PG

Wieloletni prezes oddzia³u bydgoskiego
Stowarzyszenia Elektryków Polskich
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W dniach 13.03 – 20.03.2006 roku w
ramach Politechniki Otwartej na dziedziñ-
cu pó³nocnym zorganizowana zosta³a
wystawa „Miasta bez barier – 2005”, po-
œwiêcona realizowanemu na Wydziale
Architektury PG programowi edukacyj-
nemu „Projektowanie przestrzeni wspól-
nej”. Na wystawie prezentowane by³y
zdjêcia wykonane przez studentów pod-
czas zajêæ warsztatowych i projekty likwi-
dacji barier przestrzennych oraz prace pla-
styczne wykonane przez osoby niepe³no-
sprawne z Warsztatów Terapii Zajêciowej
z Gdyni i Kwidzyna. Zainteresowanie, z
jakim spotka³a siê wystawa, potwierdza,
¿e dzia³ania zmierzaj¹ce do prze³amywa-
nia barier pomiêdzy sprawnymi i niepe³-
nosprawnymi u¿ytkownikami przestrze-
ni powinny staæ siê elementami szersze-
go programu edukacyjnego.

 Od dwóch lat na Wydziale Architek-
tury realizowany jest program „Projekto-
wanie przestrzeni wspólnej”, którego za-
daniem jest wdra¿anie filozofii „Desing
for all”, uwzglêdniaj¹cego potrzeby
wszystkich u¿ytkowników przestrzeni,
bez wzglêdu na ich sprawnoœæ fizyczn¹ i
mentaln¹. Program objêty jest honoro-
wym patronatem Marsza³ka Wojewódz-
twa Pomorskiego Jana Koz³owskiego oraz
Rektora Politechniki Gdañskiej prof. dr.
hab. in¿. Janusza Rachonia.

G³ównym celem programu jest uwra¿-
liwienie spo³eczeñstwa na potrzeby osób

o niepe³nej sprawnoœci fizycznej oraz
zwiêkszenie aktywnoœci osób niepe³no-
sprawnych w ¿yciu lokalnych spo³eczno-
œci. Aby zrealizowaæ g³ówny cel progra-
mu, a nie ograniczaæ siê jedynie do pro-
blemów projektowych – usuwania barier
architektonicznych, zajêcia warsztatowe
przeniesione zosta³y z murów uczelni na
ulice miasta. Dziêki uprzejmoœci i wspar-
ciu Prezydenta Miasta Gdyni pana Woj-
ciecha Szczurka i Burmistrza Kwidzyna
pana Andrzeja Krzysztofiaka w 2005 roku
zajêcia mog³y odbyæ siê w realnych wa-
runkach pomorskich miast.

Program „Projektowanie przestrzeni
wspólnej” jest rozwiniêciem zadañ posta-
wionych przez standardowe zasady wy-
równywania szans osób niepe³nospraw-
nych przyjête przez ONZ w 1993 roku.
Standardowe zasady okreœlaj¹ dzia³ania
maj¹ce na celu zapewnienie osobom nie-
pe³nosprawnym takich samych praw, ja-
kie maj¹ inni obywatele. Osi¹gn¹æ to mo-
¿emy przede wszystkim przez edukacjê
oraz uœwiadamianie koniecznoœci projek-
towania przestrzeni dostêpnej, wolnej od
barier uniemo¿liwiaj¹cych integracjê
osób niepe³nosprawnych. Program edu-
kacyjny realizowany na Wydziale Archi-
tektury sk³ada siê z trzech elementów.
Pierwszym z nich s¹ warsztaty studenc-
kie „Miasta bez barier”, poœwiêcone
uwra¿liwieniu studentów na potrzeby
osób o niepe³nej sprawnoœci fizycznej,

drugi to fakultatywny kurs „Projektowa-
nie przestrzeni wspólnej” na semestrze VI,
a trzecim elementem ma byæ ustanowie-
nie nagrody dla pracy dyplomowej po-
œwiêconej problematyce dostêpnoœci
przestrzeni.

Warsztaty studenckie „Miasta bez ba-
rier” to zajêcia terenowe, podczas których
studenci poznaj¹ œwiat z pozycji osoby
niepe³nosprawnej. W tym celu siadaj¹ na
wózki inwalidzkie i wk³adaj¹ specjalne
gogle, aby poznaæ i odczuæ potrzeby osób
niepe³nosprawnych ruchowo i osób nie-
widomych. Uczestnikami warsztatów s¹
studenci pierwszego roku Wydzia³u Ar-
chitektury Politechniki Gdañskiej i nie-
pe³nosprawni zrzeszeni w organizacjach
osób niepe³nosprawnych. Studenci, po-
dzieleni na piêcioosobowe grupy, wspie-
rani dodatkowo przez osoby niepe³no-
sprawne, musz¹ zrealizowaæ zadania po-
legaj¹ce na wykonaniu podstawowych
czynnoœci, np.: na skorzystaniu z us³ug
poczty, banku, dostaniu siê do teatru, ka-
wiarni czy zrobieniu podstawowych za-
kupów w sklepach. Jak trudne by³y to za-
dania, opowiadaj¹ póŸniej podczas otwar-
tej dyskusji. W czasie dyskusji studenci
dziel¹ siê swoimi wra¿eniami na temat
zauwa¿onych barier architektonicznych
oraz przedstawiaj¹ sugestie projektowe,
dotycz¹ce ewentualnych zmian na tere-
nie centrum miasta. Nowym elementem
ubieg³orocznych warsztatów by³a próba

Projektowanie dla wszystkich
„Projektowanie dla wszystkich” (ang. Desing for all) jest strategi¹ i filozofi¹, w ramach której nasze otoczenie prze-

strzenne, produkty i us³ugi powinny byæ tak planowanie i projektowane w taki sposób, aby mog³y s³u¿yæ maksymalnej liczbie
osób, bez wzglêdu na wiek i sprawnoœæ fizyczn¹. Celem “Projektowania dla wszystkich” jest zapewnienie wszystkim ludziom
równych szans ¿ycia i rozwoju w ramach nowoczesnego spo³eczeñstwa.

Uroczystego otwarcia wystawy „Miasta bez barier – 2005” dokona³
Prorektor ds. Organizacji i Rozwoju prof. dr hab. in¿. Romuald Szymkiewicz
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stworzenia mapy obiektów dostêpnych,
które spe³niaj¹ wymogi pe³nej dostêpno-
œci dla wszystkich u¿ytkowników, w tym
osób niepe³nosprawnych. Na podstawie
swoich spostrze¿eñ studenci wype³niali
Kartê Obiektu, która zawiera³a informa-
cjê nt. dostêpnoœci i udogodnieñ dla
osób niepe³nosprawnych.

Zajêcia tego typu uœwiadamiaj¹ stu-
dentom, z jakimi problemami spotykaj¹
siê osoby niepe³nosprawne i jak prze-
szkody ma³o znacz¹ce dla osób spraw-
nych staj¹ siê barierami nie do przebycia
dla osób poruszaj¹cych siê na wózkach
czy osób niewidomych. Doœwiadczenia
zdobyte podczas warsztatów uzmys³a-
wiaj¹ m³odym architektom znaczenie i
wagê ich przysz³ych dzia³añ. Dzia³añ
mog¹cych okazaæ siê zbawiennymi dla
wszystkich tych, którzy maj¹ trudnoœci

Po raz pierwszy w ¿yciu porusza³am
siê na wózku inwalidzkim. Zmienia siê
wiêcej ni¿ tylko wysokoœæ postrzegania
obiektów czy ludzi… Wyobrazi³am sobie,
¿e podje¿d¿am samochodem na wyzna-
czone miejsce i chcê normalnie wysi¹œæ i
„za³adowaæ siê” na wózek, a potem udaæ
siê na spacer. Wszystkie moje za³o¿enia
okaza³y siê zbyt trudne, by dokonaæ tego
samodzielnie, a przecie¿ o samodzielnoœæ
mi chodzi³o (skoro ju¿ mogê prowadziæ
samochód, to mogê sama zrobiæ resztê).
Czu³am tylko spojrzenia moich towarzy-
szy i zawód, ¿e nie jestem w stanie wyje-
chaæ z tego miejsca parkingowego, nota
bene „dostosowanego” do moich po-
trzeb. Czy oznaczenia wystarcz¹, by uczy-
niæ w¹skie miejsce parkingowe dostêpne
dla mnie? Po zmierzeniu okaza³o siê, ¿e
szerokoœæ miejsca wynosi 220 cm !!! De-
nerwujê siê, ¿e siê nie uda³o...

stud. Katarzyna Milanowska

Poruszanie siê na wózku sz³o mi ³atwo,
o ile nie napotka³em na takie przeszko-
dy, jak krawê¿niki czy dziury w chodni-
kach. Najwiêksze trudnoœci mia³em w
miejscu, gdzie by³a Ÿle zaprojektowana
pochylnia –  by³a nachylona pod zbyt
du¿ym k¹tem –  bez pomocy innej osoby
nie by³em w stanie sam po niej wjechaæ...

stud. Wojciech D¹browski

Wypowiedzi autorskie studentów, prezentowane na wystawie
„Miasta bez barier – 2005”

Jak jestem w mieœcie, nie zwracam
uwagi na ma³e znaczki informacyjne,
np. o zakazie palenia. Podczas zajêæ te-
renowych zauwa¿y³am na drzwiach
Centrum Kwiatkowskiego trzy znaki.
By³y to: zakaz wprowadzania psów, za-
kaz palenia oraz zakaz wjazdu osobom
na wózkach inwalidzkich. Zestawienie
tych trzech znaków oburzy³o mnie. Usta-
wienie w tym samym szeregu zakazu
wejœcia osobom niepe³nosprawnym i
zakazu  wejœcia z psami jest uw³aczaj¹-
ce ludziom i bardzo negatywnie ode-
brane przeze mnie. Osoba niepe³no-
sprawna, widz¹c taki znak, mo¿e poczuæ
siê ura¿ona. Powinna tam znajdowaæ
siê informacja o dostêpnym wejœciu
(tekst lub piktogram), a nie zakaz!

stud. Alicja Stuczyñska

Moim zadaniem by³o wybranie pie-
niêdzy z bankomatu na ulicy Œwiêto-
jañskiej. I tu zaczê³y siê schody. W prze-
noœni i dos³ownie, oto przede mn¹ po-
jawi³ siê ma³y stopieñ, prowadz¹cy do
pomieszczenia z bankomatem, który
spowodowa³, ¿e moje zadanie znacznie
siê skomplikowa³o. Trzymaj¹c nad spo-
dziewanie ciê¿kie drzwi pomieszczenia,
które na co dzieñ wydaj¹ siê lekkie,
podje¿d¿am po kilka razy do przeszko-
dy. I tutaj niestety moja wolnoœæ zosta-
³a ograniczona. By³am zmuszona pro-
siæ o pomoc, a zatem by³am w jakiœ spo-
sób ubezw³asnowolniona, psycholo-
gicznie rzecz ujmuj¹c, w jakimœ sensie

w poruszaniu siê w przestrzeni miejskiej.
To dziêki dobrym i przemyœlanym roz-
wi¹zaniom architektonicznym osoby
niepe³nosprawne mog¹ w pe³ni uczestni-
czyæ w ¿yciu lokalnych spo³ecznoœci.

Propagowanie idei projektowania prze-
strzeni wspólnej, wœród mieszkañców na-
szego województwa, ³amie bariery spo-
³eczne i stwarza realne szanse na popra-
wê losu osób o niepe³nej sprawnoœci fi-
zycznej. Planuje siê, aby warsztaty od-
bywa³y siê trzy razy w roku w centrach
miast województwa pomorskiego, obej-
muj¹c za ka¿dym razem trzy inne miasta.
Program realizowany jest przy zaanga¿o-
waniu i wsparciu samorz¹dów lokalnych.
W 2006 roku zaproszenie do zrealizowa-
nia warsztatów przyjê³y samorz¹dy Gnie-
wu i Pelplina, gdzie w dniu 1 czerwca
odbêd¹ siê warsztaty „Miasta bez barier”.

...Cz³owiekowi trudno jest sobie wy-
obraziæ, jak to jest straciæ którykolwiek
ze zmys³ów. Czy mo¿na normalnie funk-
cjonowaæ, np. bez wzroku? Podczas po-
bytu w Kwidzynie doœwiadczy³am, jak to
jest. Niezwykle trudno jest poruszaæ siê w
przestrzeni, gdy nie wiemy, co siê w niej
znajduje. Bardzo trudno jest oceniæ od-
leg³oœæ, wyczuæ niebezpieczeñstwo  itp.

stud. Dalia Nowakowska

Fot. stud. Agnieszka B¹k

Program „Projektowanie przestrzeni
wspólnej” mo¿e byæ realizowany równie¿
na innych wydzia³ach Politechniki Gdañ-
skiej, gdy¿ idea projektowania dla
wszystkich mo¿e byæ z powodzeniem
wdra¿ana do programów edukacyjnych
na innych specjalnoœciach i kierunkach.
Zapraszam studentów, pracowników Po-
litechniki Gdañskiej oraz w³adze samo-
rz¹dów lokalnych do rozpowszechniania
filozofii „projektowania dla wszystkich”,
gdy¿ tylko dziêki szerokiemu zaanga¿o-
waniu mo¿na stworzyæ spo³eczeñstwo
równych szans, gdzie osoby niepe³no-
sprawne bêd¹ mog³y korzystaæ w pe³ni
ze swoich praw.

Marek Wysocki
Wydzia³ Architektury
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Fot.  stud. Mateusz Bogusz

Fot.  stud. Justyna Probe

W
 dniach 25.04.- 28.04. 2006 r. w
Gmachu G³ównym (poziom 300)

Politechniki Gdañskiej przy ul. Naruto-
wicza 11/12 otwarta by³a wystawa „Pod-
dasze – przestrzeñ do ¿ycia i pracy”. Na
wystawie prezentowane by³y prace kon-
kursowe wykonane przez studentów Wy-
dzia³u Architektury Politechniki Gdañ-
skiej w ramach konkursu „Modernizacja
poddasza”. Konkurs zrealizowany zosta³
przez Katedrê Techniki Budownictwa
Wydzia³u Architektury i firmê Velux-Pol-
ska we wspó³pracy z Urzêdem Miasta i
Gminy oraz firm¹ Actum, zarz¹dzaj¹c¹
budynkami komunalnymi.

W ramach konkursu studenci zaprojek-
towali modernizacjê poddaszy, gdzie zo-
sta³y stworzone nowe przestrzenie do pra-
cy i zamieszkania. W Gniewie, na podda-
szu jednej z zabytkowych kamienic, stu-
denci zaprojektowali czytelniê multime-
dialn¹, a w Gdañsku-Oliwie na podda-
szach dwóch budynków – nowe mieszka-
nia. Projekty s¹ œmia³ymi rozwi¹zaniami
przestrzeni poddasza, gdzie nawet na ma-
³ej powierzchni stworzone zosta³y przy-
jazne i niekonwencjonalne mieszkania.
Jednym z takich zaskakuj¹cych rozwi¹-
zañ jest ma³e mieszkanie dla studenta-
dziennikarza, swoim wystrojem podkre-
œlaj¹ce pasjê i twórczoœæ jej w³aœciciela
(autor: Jagoda Modrakowska –  II miej-
sce w konkursie).

Projekty studenckie mog¹ byæ inspi-
racj¹ dla wszystkich tych, którzy myœl¹ o
niebanalnym mieszkaniu, a dla wspólnot
mieszkaniowych sposobem na wygospo-
darowanie dodatkowych powierzchni
u¿ytkowych.

Protokó³ jury konkursu studenckiego
„Modernizacja poddasza” z dnia
16.03.2006 roku
Jury w sk³adzie:
1. dr in¿. arch. Marek Wysocki – WA PG

przewodnicz¹cy,
2. dr in¿. arch. Krystyna Sztafrowska –

WA PG,
3. mgr in¿. arch. Monika Kupska-Kupis

– Velux Polska sp. z o.o.,
4. mgr in¿. Piotr Wrzuœ – Velux Polska

sp. z o.o.,
5. mgr in¿. Jakub Jaskólski – Urz¹d Mia-

sta i Gminy Gniew,
6. dyrektor Grzegorz Frankowski – Fir-

ma  ACTUM – Zarz¹dzanie Nierucho-
moœciami

przyzna³o nastêpuj¹ce nagrody:
I miejsce – £ukasz Maraszek,
II miejsce – Jagoda Modrakowska,
III miejsce – Justyna Skotarczak;

wyró¿nienie I st.: Marcin Podlewski, Mi-
cha³ Siedacz, Tomasz Zalewski,

wyró¿nienie II st.: Magda Jakubowska,
Barbara Marchwicka, Joanna Zarucka.

Marek Wysocki
Wydzia³ Architektury

Poddasze  –  przestrzeñ do ¿ycia i pracy

Zdobywca I miejsca £ukasz Maraszek

tak¿e upokorzona. Gdy ju¿ dosta³am siê
do œrodka, w b³yskawicznym tempie wy-
kona³am zadanie! Zadanie wiêc uda³o
siê wykonaæ, jednak z pomoc¹ drugie-
go cz³owieka. I tu kolejna refleksja: my
ludzie zdrowi i silni zawsze mo¿emy
podejœæ i zaoferowaæ swoj¹ pomoc lu-
dziom o ograniczonych mo¿liwoœciach
poruszania siê. Koniec zadania, zmia-
na, wstajê na nogi, wykonujê kilka ener-
gicznych ruchów, chyba podœwiado-
mie, aby przypomnieæ sobie, ¿e jestem
sprawna...

stud. Agnieszka B¹k

... niski, niepotrzebny próg przed
wejœciem, dwoje ciê¿kich drzwi, a miê-
dzy nimi zbyt ma³a przestrzeñ, w której
niepe³nosprawny na wózku inwalidz-
kim nie ma swobody ruchu – trudno mu
otworzyæ drzwi...

...zapadniêta gumowa wycieraczka i
niski próg uniemo¿liwiaj¹ osobie nie-
pe³nosprawnej samodzielny wjazd.

stud. Weronika Zadworna
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dyby w Politechnice Gdañskiej sto-
sowano zwyczaj, bardziej rozpo-

wszechniony za oceanem ni¿ w starej, do-
brej Europie, szacownych 100-letnich
murów uczelni nie by³oby dziœ widaæ
spod setek fotografii s³awnych osób i oso-
bistoœci œwiata nauki, gospodarki i kul-
tury, które goœci³y w gdañskiej Alma Ma-
ter. 30 marca 2006 roku do ich grona do-
³¹czy³ Craig Barrett, Prezes Zarz¹du In-
tel Corporation – najwiêkszego na œwie-
cie producenta procesorów i uk³adów
scalonych, na których pracuje znakomi-
ta wiêkszoœæ komputerów œwiata.

Tê wizytê bez w¹tpienia mo¿na uznaæ
za wysoce symptomatyczn¹, odzwiercie-
dlaj¹c¹ sta³y rozwój wspó³pracy pomiêdzy
firm¹ Intel a Politechnik¹ Gdañsk¹ i wieñ-
cz¹c¹ szereg wizyt przedstawicieli Intela z
najwy¿szych szczebli w ci¹gu ostatnich lat.
W roku 2003, w zwi¹zku z przygotowania-
mi do zainstalowania w TASK-u superkom-
putera do dziœ bêd¹cego najszybsz¹ ma-
szyn¹ obliczeniow¹ w Polsce, odwiedzi³
nas Abhi Talwalkar, dyrektor generalny
Grupy Produktów Platformowych. Tego te¿
roku, kiedy HOLK 320 (bo tak¹ nazwê
otrzyma³ nasz superkomputer) by³ urucha-
miany, w Politechnice Gdañskiej goœci³
Stancy Smith, wiceprezes Intel Corporation.
Od tamtego wydarzenia nie by³o roku, w
którym zabrak³oby w murach uczelni go-
œci z Intela.

Wizyta Prezesa Intela jest wydarze-
niem ze wszech miar wartym odnotowa-
nia nie tylko ze wzglêdu na rangê osoby
goœcia, ale przede wszystkim ze wzglêdu
na tej wizyty charakter. G³ównym jej
punktem by³o mianowicie spotkanie w
Auli Politechniki Gdañskiej, w którym
udzia³ wziê³o bardzo szerokie grono
osób, od studentów, poprzez przedstawi-
cieli nauki i gospodarki, po w³adze Gdañ-
ska i regionu. Ale to na obecnoœæ tych
pierwszych k³adziony by³ nacisk najwiêk-
szy i na ich udziale samemu Barrettowi
zale¿a³o najbardziej. Zaproszenie naj³a-
twiej uzyskiwa³ posiadacz studenckiej le-
gitymacji, a pomimo otwartej formu³y
spotkania sta³o siê to koniecznoœci¹, bo-
wiem  zainteresowanie nim i frekwencja
by³y ogromne. Wœród zaproszonych go-

œci znaleŸli siê m.in.: Pawe³ Adamowicz
– Prezydent Miasta Gdañska, Waldemar
Przenajkowski – Wicewojewoda Pomor-
ski, Mieczys³aw Struk –Wicemarsza³ek
Województwa Pomorskiego, dr in¿. Wie-
czes³aw Augustyniak – Przewodnicz¹cy
Rady Miasta Sopotu, Edmund Krasow-
ski – Dyrektor Oddzia³u Gdañskiego In-
stytutu Pamiêci Narodowej, Stanis³aw Ja-
rosz – Dyrektor Delegatury w Gdañsku
Najwy¿szej Izby Kontroli, Pani Ute Min-
ke-Koenig – Konsul Generalny Republi-
ki Federalnej Niemiec, Jacek Tarnowski
– Konsul Honorowy Francji, Maciej Do-
brzyniecki – Konsul Honorowy Króle-
stwa Hiszpanii, a tak¿e Witold Wac³awik-
Narbutt – Konsul Honorowy Peru.

Craig Barrett przygotowa³ wyk³ad do-
tycz¹cy wp³ywu nowoczesnej technolo-
gii na szeroko pojêty rozwój dzisiejsze-
go œwiata oraz obrazowo zaprezentowa³
wp³yw techniki na ¿ycie zawodowe i oso-
biste, za przyk³ad bior¹c dwu obecnych
na sali fotoreporterów lokalnej prasy, po-
s³uguj¹cych siê oczywiœcie wysokiej kla-
sy aparatami cyfrowymi. Skupieni na
swojej pracy fotograficy nie byli œwia-
domi, ¿e stanowi¹ ilustracjê dla prelegen-
ta, co wnios³o mi³y, humorystyczny ak-
cent do tak sk¹din¹d powa¿nej tematyki.
Na podstawie doœwiadczeñ samego Inte-
la, a tak¿e innych œwiatowych korpora-
cji, Craig Barrett precyzyjnie wymieni³
najistotniejsze czynniki stymuluj¹ce
wzrost firm i gospodarczy rozwój ca³ych
spo³eczeñstw. Niby nic znacz¹co odkryw-
czego, ale ilokrotnie pamiêtamy, stoj¹c
przed problemem, ¿e tak naprawdê liczy
siê to, jak do tego problemu podejdzie-
my, ¿e to ludzkie umiejêtnoœci, to kim i
czym jesteœmy, stanowi czêsto o sukce-
sie przedsiêwziêcia, choæ i dobry pomys³,
i warunki sprzyjaj¹ce jego realizacji
musz¹ zaistnieæ równolegle. Craig Bar-
rett podkreœla³ przy tym wielokrotnie, ¿e
fundamentem nowoczesnej gospodarki
jest edukacja.

Wyg³oszony przez Barretta referat wpi-
suje siê w misjê Intela, jak¹ jest d¹¿enie
do podniesienia poziomu edukacji na ca-
³ym œwiecie, pod któr¹ prezes firmy pod-
pisuje siê osobiœcie. Nie bez przyczyny

Barrett nazywany jest przez swoich ro-
daków g³ównym orêdownikiem dzia³a-
j¹cym na rzecz rozwoju edukacji – w swo-
ich wyst¹pieniach dobitnie podkreœla, jak
wielk¹ rolê mog¹ odegraæ wiedza, nauka
i technologia w podnoszeniu standardów
spo³ecznych i ekonomicznych. Postaæ
Craiga Barretta warto zatem chocia¿ w
kilku s³owach przybli¿yæ. Urodzony w
1939 roku w San Francisco, jest zodia-
kaln¹ Pann¹, której przypisuje siê m.in.
praktycznoœæ, ¿yciowy realizm i praco-
witoœæ. Absolwent, a potem profesor Uni-
wersytetu Stanforda, gdzie pracowa³ do
roku 1974, specjalizuj¹c siê w dziedzi-
nie in¿ynierii materia³owej. Jest autorem
ponad 40 prac naukowych na temat wp³y-
wu mikrostruktury na w³aœciwoœci mate-
ria³ów oraz znanego podrêcznika z dzie-
dziny materia³oznawstwa pt. „Principles
of Engineering Materials”.

Z pewnoœci¹ naukowa przygoda Bar-
retta z t¹ jedn¹ z najbardziej nowocze-
snych dyscyplin, stanowi¹cych o postê-
pie technologicznym œwiata, nie pozo-
staje bez wp³ywu na dzia³ania firmy,
któr¹ kieruje, takich jak rozwój centrów
badawczych Intela oraz uruchamianie
programów szkoleniowych, np. „Intel –

Intel z wizyt¹ na PG
Craig Barrett, Prezes Zarz¹du Intel Corporation, goœciem Politechniki Gdañskiej

Fot. Krzysztof Krzempek
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Nauczanie ku Przysz³oœci”. Powstanie
kolejnego takiego centrum oraz konty-
nuacjê i rozwijanie ww. programu w Po-
litechnice Gdañskiej zapowiedzia³ w
swoim wyst¹pieniu Prezes Intela. Mówi¹c
o programie, Barrett stwierdzi³, i¿ oparty
jest on na za³o¿eniu, ¿e komputer to do-
skona³e narzêdzie, ale jest tylko maszyn¹
bez duszy, ¿e jedyny i autentyczny
wp³yw na udoskonalenie procesu naucza-
nia i ogólnego, tak¿e wewnêtrznego roz-
woju uczniów i studentów maj¹ dydak-
tycy. Barrett podkreœla³, ¿e wywieranie
wp³ywu na rozwój m³odych ludzi jest
mo¿liwe dziêki wiedzy i umiejêtnoœciom
nauczycieli, a tak¿e dostêpu do w³aœci-
wych narzêdzi, które Intel bêdzie stara³
siê zapewniæ kadrze dydaktycznej Poli-
techniki Gdañskiej. Ale wizyta Craiga
Barretta bêdzie mia³a jeszcze bardziej
spektakularny wymiar dla rozwoju pol-
skiej nauki.

Podpisany w czasie spotkania list in-
tencyjny przewiduje zwiêkszenie mocy
obliczeniowej naszego HOLK-a a¿ do 25
TeraFlopów. Dwudziestokrotnie szybszy
ni¿ obecnie HOLK stanie siê wkrótce jed-
nym z najpotê¿niejszych i najszybszych
superkomputerów w Europie.

Oznacza to, ¿e bêdzie wykonywa³ 25
miliardów operacji zmiennoprzecinko-
wych na sekundê (operacje zmiennoprze-
cinkowe to dzia³ania na liczbach nieca³-
kowitych). Osobom niewtajemniczonym
trudno to sobie wyobraziæ, w praktyce bo-
wiem jeden taki superkomputer zast¹piæ
mo¿e kilkanaœcie tysiêcy komputerów
osobistych œredniej klasy, choæ pos³ugu-
j¹c siê takim porównaniem, stosujemy
bardzo du¿e uproszczenie. Nawet ta licz-
ba PC-tów nie by³aby bowiem w stanie
dokonywaæ takich operacji, do jakich
bêdzie zdolny HOLK po rozbudowie,
operacji pozwalaj¹cych badaczom z ca-
³ej Polski na symulacje przy opracowy-
waniu np. nowych leków, w planowaniu
nowoczesnych konstrukcji, tworzeniu
materia³ów nowej generacji, nanotechno-
logii i w ogóle wszelkich nowych roz-
wi¹zañ technologicznych w wielu dzie-
dzinach.

Choæ g³ówn¹ intencj¹ umowy by³o
wprowadzenie ogólnych zasad i kluczo-
wych warunków dla zintensyfikowania
wspó³pracy pomiêdzy Intelem a TASK-
iem, ju¿ dziœ firma Intel zaproponowa³a,
¿e podejmie daleko id¹ce wysi³ki, aby

zaprosiæ TASK do udzia³u w bezp³atnym
programie „Early Access”. Umo¿liwi to
korzystanie z odpowiednich narzêdzi
programistycznych w wersjach rozwojo-
wych, zdalny dostêp dla TASK do no-
wych i przedterminowych technologii i
systemów hardware (np. procesorów plat-
form, sieci komputerowych), ale tak¿e
analiz i wyników zwi¹zanych z ich wpro-
wadzaniem. Takich perspektyw w wyko-
rzystaniu najnowoczeœniejszych narzêdzi
dawno nie mieli polscy naukowcy, jako
¿e Centrum TASK to jedno z wiod¹cych
centrów informatycznych, dostarczaj¹-
cych obs³ugê i rozwi¹zania HPC (High
Performance Computing), czyli kompu-
tery du¿ej mocy obliczeniowej. Pozwa-
laj¹ one na wykorzystywanie w projek-

tach badawczych obliczeñ wielkiej ska-
li, bez których rozwój tak wielu i tak ró¿-
norodnych dziedzin nauki nie jest dziœ
mo¿liwy. TASK rozwija siê bardzo inten-
sywnie i nieustannie udoskonala struk-
tury procesów i zintegrowanych syste-
mów informatycznych. W tym zakresie,
a tak¿e w dzia³aniach o charakterze mar-
ketingowym, które wielu obecnym i po-
tencjalnym u¿ytkownikom pozwol¹ na
szersze korzystanie z mo¿liwoœci Cen-
trum, w szczególnoœci zaœ w organizowa-
niu szkoleñ i warsztatów na temat HPC i
pokrewnych technologii, Intel zadekla-
rowa³ swoje wsparcie.

Umowa jest kolejnym dowodem na to,
¿e Politechnika Gdañska zajmuje bardzo
wa¿ne miejsce w strategii firmy Intel. Sam
Intel Technology Poland, mieszcz¹cy siê

w Gdañsku, zatrudnia obecnie ponad 250
in¿ynierów, w zdecydowanej wiêkszoœci
absolwentów naszej uczelni. Prezes Inte-
la oznajmi³, ¿e w najbli¿szym czasie pla-
nowana jest rozbudowa gdañskiego od-
dzia³u firmy i co za tym idzie zatrudnie-
nie oko³o 100 specjalistów.

Do najprzyjemniejszych chwil spotka-
nia z pewnoœci¹ nale¿a³o wrêczenie Cra-
igowi Barrettowi Medalu Jubileuszowego
Politechniki Gdañskiej, co Rektor PG prof.
Janusz Rachoñ uczyni³ z niek³aman¹ przy-
jemnoœci¹ i przy aplauzie uczestników,
wyra¿onym gromkimi oklaskami.

Podobnie nagrodzono wspomniane
wy¿ej wyst¹pienie Craiga Barretta, po któ-
rym zadano prelegentowi kilka pytañ i
tych z gatunku osobistych, i tych z ga-
tunku specjalistycznych, odnosz¹cych
siê do rozwoju nowoczesnych technolo-
gii informatycznych. Odnosz¹c siê do te¿
wyk³adu, doœæ przewrotne pytanie wa¿-
ne dla nas, mieszkañców regionu pomor-
skiego, zada³ towarzysz¹cy Pani Konsul
Niemiec jej m¹¿ Ginter Koenig,  który za-
pyta³ o mo¿liwoœæ zwiêkszenia udzia³u
Intela w tworzeniu warunków sprzyjaj¹-
cych rozwojowi gospodarczemu Pomo-
rza, skoro, jak mówi³ prelegent, jest to
jeden z trzech niezbêdnych czynników
rozwojowych, i to ten najbardziej wyma-
gaj¹cy nak³adów. W odpowiedzi nie pa-
d³y nowe liczby czy przyrzeczenia, ale
Prezes Intela podtrzyma³ wszystkie wcze-
œniejsze deklaracje odnosz¹ce siê do pla-
nów inwestycyjnych firmy w Gdañsku.

Poddczas przys³uchiwania siê wszyst-
kim pytaniom i odpowiedziom, nasunê-
³o mi siê skojarzenie  oderwane od owych
powa¿nych i z pewnoœci¹ istotnych kwe-
stii. Czyta³am niedawno o San Francisco,
które jego mieszkañcy darz¹ nieprawdo-
podobnym sentymentem, uwa¿aj¹c za
jedno z najpiêkniejszych miast na œwie-
cie. Podobno dziel¹ siê na tych, którzy
uwielbiaj¹ piosenkê „San Francisco” w
wykonaniu Judy Garland i tych, co wol¹,
„I left my heart in San Francisco” To-
ny’ego Bennetta. Niestety, nieub³agany
up³yw czasu sprawi³, i¿ nie by³o mi dane
zadaæ pytania, do którego z tych obozów
zalicza siê Craig Barrett.

Beata Orza¿ewska
Rzecznik Prasowy PG

wspó³praca: Ewa Kuczkowska
Biuro Rzecznika Prasowego PG

Fot. Krzysztof Krzempek
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T
o ukraiñskie nazwisko by³o przed laty
trochê znane naszemu starszemu

pokoleniu – za przyczyn¹ marsza³ka
ZSRR Siemiona K. Timoszenki (1895-
1970). Mniej znany by³ nam wtedy inny
przedstawiciel narodu ukraiñskiego –
Stiepan P. Timoszenko, który ukaza³ siê
nam znacznie póŸniej jako Stephen P.
Timoshenko (1878-1972) – œwiatowej
s³awy amerykañski specjalista w dzie-
dzinie mechaniki technicznej. Tym
niemniej, wydana u nas w r. 1976 En-
cyklopedia Powszechna PWN pisze o
tym drugim, m.in.: „(...) od 1906 prof.
inst. w Kijowie i Petersburgu; 1920-22
prof. polit. w Zagrzebiu; od 1927 prof.
uniw. w Michigan, od 1936 – Stanford;
cz³onek wielu akademii nauk, m.in. w
Waszyngtonie (1941), Royal Society
(1944); autor licznych prac, m.in. z teo-
rii sprê¿ystoœci, wytrzyma³oœci materia-
³ów i mechaniki budowli.”

Wydawnictwo Ernst & Sohn* opubli-
kowa³o w tym roku niemieckojêzyczn¹
autobiografiê Timoshenki; jej oryginal-
na wersja rosyjska ukaza³a siê jeszcze w
r. 1963, a t³umaczenie angielskie – w r.
1968. W krêgach in¿ynierów budownic-
twa i in¿ynierów mechaników ca³ego
œwiata jest postaæ Timoshenki dobrze
znana i chyba nie trzeba tu dziœ bli¿ej jej
naœwietlaæ. Wiele generacji tych in¿ynie-
rów uczy³o siê z napisanych przez niego
podrêczników z ró¿nych dzia³ów  mecha-
niki teoretycznej i stosowanej – wyda-
nych m.in. po rosyjsku, angielsku, nie-
miecku, francusku i po polsku – a ludzie
nauki dobrze znaj¹ jego fundamentalny
wk³ad do wiedzy. Wystarczy tylko wspo-
mnieæ, ¿e jego badania nt. statecznoœci
belki dwuteowej, zapocz¹tkowane w r.
1905 podczas sta¿u naukowego na uni-
wersytecie w Getyndze (Göttingen), da³y
podstawê pod ca³¹ póŸniejsz¹ teoriê prê-
tów cienkoœciennych; wyprowadzone
wówczas przez niego podstawowe rów-
nanie ró¿niczkowe problemu skrêcania

TIMOSHENKO

skrêpowanego zosta³o – prawie wiek póŸ-
niej – „uhonorowane” w sposób chyba
jedyny na œwiecie, na pokazanym tu
znaczku ukraiñskiej poczty.

Chcia³bym natomiast zatrzymaæ siê na
kilku oryginalnych wypowiedziach Ti-
moshenki – g³ównie dotycz¹cych spraw
polskich – które znalaz³em w ww. auto-
biografii. Na tym tle postaram siê sfor-
mu³owaæ kilka ogólniejszych spostrze-
¿eñ w³asnych.

Timoshenko, jeszcze jako Timoszen-
ko, studiowa³ w latach 1896-1901 w s³aw-
nym z wysokiego poziomu kszta³cenia
Instytucie In¿ynierów Komunikacji w St.
Petersburgu. Ze wszystkich swoich pro-
fesorów najbardziej ceni³ naszego roda-
ka Feliksa Jasiñskiego (1856-1899); pi-
sze o nim nastêpuj¹co: „Wielki wp³yw
na nas wszystkich wywiera³ profesor sta-
tyki budowli F. S. Jasiñski. By³ on po-
chodzenia polskiego, mówi³ po rosyjsku
nie zawsze poprawnie i z du¿ym polskim
akcentem. Jego wyk³ady by³y jednak
wspania³e. By³ to jedyny w instytucie in-
¿ynier i naukowiec, którego mog³em za-
wsze s³uchaæ. Jego pierwsze wyk³ady
dotyczy³y teorii zginania przy dzia³aniu
si³y osiowej. W owym czasie problem ten
nie by³ jeszcze wyjaœniony ca³kowicie i
Jasiñski, poprzez swoje prace, przyczy-
ni³ siê wielce do zbadania tego wa¿nego
zagadnienia technicznego. Napisa³ o tym
w swojej ksi¹¿ce, która wtedy by³a naj-
bardziej obszern¹ prac¹ nt. statecznoœci
uk³adów sprê¿ystych. Czuliœmy wyraŸ-
nie, jak¹ wagê ma dla docenta to, aby sam
bada³ naukowo wyk³adany przez siebie
przedmiot. Do dziœ wspominam, jak ja-
sno i ciekawie wyk³ada³ Jasiñski. Po zgi-
naniu z si³¹ osiow¹ objaœnia³ nam Jasiñ-
ski teoriê kratownic, która wtedy cieszy-
³a siê na Zachodzie, a szczególnie w
Niemczech, du¿ym zainteresowaniem.
Równie¿ tutaj uzyska³ szereg oryginal-
nych rozwi¹zañ dla uk³adów przestrzen-
nych. Zakoñczy³ swój kurs teori¹ ³uków,
któr¹ przedstawi³ w sposób mistrzowski.
By³ to ostatni kurs wyk³adów Jasiñskie-
go. Na jesieni 1899 r., gdy by³em ju¿ na
czwartym roku studiów, zmar³ na gruŸli-
cê. Umar³ bardzo m³odo, myœlê, ¿e w wie-
ku 42 lat, i tylko po siedmiu latach dzia-
³ania jako profesor. Wœród profesorów na-

szego instytutu by³ on za moich czasów
jedynym prawdziwym profesorem!” Jest
to chyba najszersza wypowiedŸ Timo-
shenki odniesiona do jakiejkolwiek oso-
by wymienionej w autobiografii. Wypa-
da dodaæ, ¿e Feliks Jasiñski wymieniony
zosta³ przez K.-E. Kurrera, w jego wspa-
nia³ej monografii Geschichte der Bausta-
tik, jako jeden z piêciu – obok profeso-
rów: Maksymiliana Tytusa Hubera, Wi-
tolda Wierzbickiego, Wac³awa Olszaka i
Witolda Nowackiego – czo³owych pol-
skich specjalistów mechaniki rangi œwia-
towej; n.b. – w Politechnice Gdañskiej
cieszymy siê szczególnie, gdy¿ Huber i
Nowacki byli naszymi profesorami i dok-
torami h.c.

W kilku miejscach swej autobiografii
wspomina Timoshenko w³aœnie tak¿e
profesora Maksymiliana Tytusa Hubera
(1872-1950). Pisze o nim, ¿e by³ on na
pocz¹tku XX w. najœwie¿szym z wysu-
waj¹cych hipotezy wytê¿eniowe – w sze-
regu: Coulomb, Mariotte, Poncelet, Du-
chem, Mohr, Guest i Huber. W innym miej-
scu nawi¹zuje Timoshenko do swego
spotkania z Huberem podczas 2. Miêdzy-
narodowego Kongresu Mechaniki Stoso-
wanej w Zurychu (1926), pisz¹c: „Z na-
zwiska na programie mego s¹siada pod-
czas sesji otwarcia wywnioskowa³em, ¿e
jest on profesorem M. T. Huberem, z któ-
rym utrzymywa³em korespondencjê pod-
czas moich ostatnich dziesiêciu lat. A te-
raz, to niespodziewane spotkanie! Huber
zosta³ rosyjskim jeñcem po upadku twier-
dzy Przemyœl i umieszczony w obozie je-
nieckim nad Wo³g¹. Pewnego dnia w r.
1916 otrzyma³em list od Hubera – wziê-
tego do niewoli oficera austriackiego.
Pisa³ mi, ¿e ma w obozie du¿o wolnego
czasu, ¿e uczy siê rosyjskiego i chcia³by
moj¹ ksi¹¿kê o wytrzyma³oœci materia-
³ów przet³umaczyæ na jêzyk polski. Oczy-
wiœcie wyrazi³em na to zgodê i po woj-
nie ukaza³ siê ten przek³ad w Warszawie
w formie powielanej. Przez wiele lat
ksi¹¿ka ta s³u¿y³a do nauki na Politech-
nice Warszawskiej. By³ to pierwszy prze-
k³ad mojej ksi¹¿ki na jêzyk obcy. PóŸ-
niej ukaza³a siê ona te¿ jeszcze w wielu
innych jêzykach.”

Mimo ¿e Timoszenko spêdzi³ d³ugie
lata w USA, ceni³ chyba wy¿ej naukê w
Europie, a specjalnie jej ga³¹Ÿ niemieck¹.
Wynika³o to prawdopodobnie z jego m³o-
dzieñczej fascynacji Niemcami – pierw-
szych kontaktów z oœrodkami uniwersy-
teckimi w Getyndze (prof. Prandtl) i Mo-
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nachium (prof. Föppl). Warto tu przywo-
³aæ jego spostrze¿enie po pierwszym prze-
kroczeniu granicy pañstwowej w r. 1900:
„Ró¿nica miêdzy Rosj¹ i Niemcami jest
rzeczywiœcie bardzo widoczna. Jak by-
œmy znaleŸli siê w ca³kowicie nowym
œwiecie. Ju¿ na pierwszej niemieckiej sta-
cji w Eydtkuhnen (pol. Ejdkuny; dziœ
Czerniszewskoje – okrêg kalinigradzki;
Z.C.) by³em pod wra¿eniem czystoœci, po-
rz¹dku (...). Zmierzcha³o ju¿ (ale) nie mo-
g³em oderwaæ siê od okna. Wszystko by³o
dla mnie nowe. Poci¹g jecha³ szybciej,
ni¿ u nas. Rosyjskiej strefy pasów odstê-
pu od torów kolejowych tutaj nie by³o.
Zaraz za nasypem rozpoczyna³y siê ob-
robione pola uprawne, podzielone pod
sznur prostymi, jak szachownica. Nie
by³o ani œladu ziemi nie uprawionej.
Wszystko by³o w u¿yciu (...). Domy
ch³opskie – wymurowane z ceg³y i cera-
mik¹ kryte. Wszystkie te¿ znajdowa³y siê
w pierwszorzêdnym stanie.”

Jakkolwiek Timoshenko by³ bardzo
krytyczny wzglêdem „porz¹dków” nazi-
stowskich w Niemczech, przyrównuj¹c je
do tych, jakich doœwiadcza³ w Rosji
przed sw¹ emigracj¹, to jednak uwa¿a³,
¿e II wojny œwiatowej nale¿a³o unikn¹æ,
godz¹c siê na ustêpstwa Polski na rzecz
Niemiec. Pisze on o swoich wra¿eniach
podczas pewnej dyskusji w Warszawie w
lecie r. 1939, w sposób nastêpuj¹cy: „Po-

lacy byli nastawieni bojowo. ¯adnych
ustêpstw Hitlerowi! Jeœli Polskê napad-
nie, wówczas nasi alianci Francja i An-
glia przyjd¹ nam z pomoc¹ i Niemcy roz-
bij¹. Powiedzia³em, ¿e moim zdaniem z
pomoc¹ nie przyjdzie ani Francja, ani An-
glia. Dlatego nale¿a³oby staraæ siê unik-
n¹æ wojny i z Hitlerem siê porozumieæ.
Przy zawieraniu pokoju po I wojnie œwia-
towej wystêpowa³a Francja za utworze-
niem silnej Polski. Do Polski przy³¹czo-
no du¿e obszary rosyjskie, jak równie¿
czysto niemieckie. Teraz ¿¹da³ Hitler ob-
szarów niemieckich z powrotem. Nale¿a-
³o raczej je oddaæ, aby unikn¹æ wojny,
która mog³aby zakoñczyæ siê tylko uni-
cestwieniem Polski. Idea pokoju z Hitle-
rem nikomu siê nie podoba³a. Nikt mnie
nie popiera³. Potem, po miesi¹cu, wojna
wybuch³a i niektórzy z moich ówcze-
snych rozmówców stracili w niej swoje
¿ycie.” PóŸniejszy atak Niemiec na ZSRR
jest dowodem, ¿e to jego stanowisko by³o
mylne; pisze: „Dla nas wszystkich by³o
to ca³kowitym zaskoczeniem.”

W dodatku do ksi¹¿ki, który zawiera
wypowiedŸ w Rosji znanego tam uczo-
nego Eduarda I. Grigoliuka z r. 2003, czy-
tamy: „Stiepan Prokofiewicz Timoszen-
ko jest na horyzoncie naszego narodu je-
dyn¹ w swoim rodzaju osobistoœci¹ ran-
gi œwiatowej. Kszta³towa³ istotê in¿ynie-
rii w Europie, Azji i Ameryce. Jego prace

s¹ przejrzyste, a to pozwala na szybkie
zrozumienie i ocenê wyników. To samo
dotyczy jego licznych ksi¹¿ek o wytrzy-
ma³oœci materia³ów, teorii statecznoœci,
problemach uderzeñ i drgañ, o statyce bu-
dowli, teorii sprê¿ystoœci, teorii p³yt i po-
w³ok.” Jednak¿e, Timoshenko by³ prze-
ciwnikiem wojen. Za jego czasów, Kijów
by³ zdobywany osiem razy – przez Bia-
³ych, Czerwonych, Niemców, itp., „a
wszyscy wokó³ siebie dziko strzelali.” To
by³o te¿ g³ówn¹ przyczyn¹ jego emigra-
cji i to pewnie te¿ zawa¿y³o na „niepol-
skiej” ocenie Timoshenki stanowiska Po-
laków w r. 1939.

Timoshenko zmar³ w wieku 94 lat w
Wuppertalu (Niemcy), gdzie spêdzi³ ostat-
nie lata swego d³ugiego ¿ycia u córki
Anny i jej rodziny.

W historii Timoshenki mo¿na dostrzec
odbicie wzajemnej sympatii i respektu,
jakimi darzy³y siê  w ostatnich trzystu
latach – mimo prowadzonych ze sob¹ wo-
jen – narody Rosji i Niemiec. My Polacy
powinniœmy o tym pamiêtaæ.

* Timoshenko S.P.: Erinnerungen. Ernst &,
Berlin 2006, 374 str., 29 fot., bibliogr. 124
poz. Cena: 49,90 Euro.

PS. Ma³o kto u nas wie, ¿e matka Timoshenki, z

d. Sarnowska, by³a pochodzenia polskiego.

Zbigniew Cywiñski
Emerytowany profesor PG

Dziêkujê kolegom z Katedry Teorii
Okrêtów Hydromechaniki Okrêtów Wy-
dzia³u Oceanotechniki i Okrêtownictwa
za krytyczne uwagi do cyklu wspomnieñ.
Ponadto chcia³em przeprosiæ prof. L. Ko-
byliñskiego, jeœli poczu³ siê ura¿ony, za
niefortunne sformu³owanie. Mam jednak
wra¿enie, ¿e podpisuj¹cy siê pod „uwa-
gami” przeczytali tylko ostatni odcinek
z nr 1/06 Pisma PG, a odcinków by³o 13.

Moje wspomnienia wzbudzi³y zainte-
resowanie czytelników Pisma PG, o czym
œwiadcz¹ ich wypowiedzi, jakie nades³a-
li do Redakcji Pisma P.G. Ponadto, chcia³-
bym przypomnieæ, ¿e napaœæ na Redak-
cjê jest nieuzasadniona, poniewa¿ nie od-
powiada ona za sposób widzenia i prze-
¿ywania œwiata przez autorów.

Moim celem nie by³o pisanie historii
Katedry Teorii Okrêtów, lecz osobiste
wspomnienia o studiach i o pracach, któ-
re prowadzi³em od 1956 do czerwca 1994
roku oraz uwagi do zdarzeñ, w których
uczestniczy³em. Osobiste wspomnienia s¹

subiektywne, lecz:

1) Nieprawd¹ jest, ¿e przy opisie prac pod-
kreœla³em wy³¹cznie w³asny wk³ad przy
wykonywaniu badañ. Wszystkie bada-
nia by³y wykonywane w zespole, o czym
œwiadcz¹ nagrody zespo³owe za wyró¿-
niaj¹ce siê prace.
Specjaliœci wiedz¹, ¿e projekt statku wy-
konuje biuro projektowe stoczni, choæ
g³ównym projektantem jest jedna oso-
ba odpowiedzialna za ca³oœæ. Taka sama
sytuacja jest w okrêtowych badaniach

OdpowiedŸ na Uwagi do cyklu artyku³ów –
„Moje  czterdzieœci piêæ lat spêdzone w murach Alma Mater”

Pismo nr 3/06

modelowych. Niemo¿liwe jest wykona-
nie badañ przez jedn¹ osobê, wykonuje
zespó³, lecz istnieje dokumentacja wska-
zuj¹ca na mnie jako autora wymienio-
nych badañ i opracowañ.

2) Zdecydowanie przeciwstawiam siê za-
rzutowi autorów „uwag”, s¹dz¹cych, ¿e
opisywa³em z³e relacje interpersonal-
ne w Katedrze. Przeciwnie, podkreœla-
³em wielokrotnie, ¿e relacje miêdzy
pracownikami by³y kole¿eñskie.

3) Chcê jeszcze raz podkreœliæ ró¿norod-
noœæ prac wykonywanych w Katedrze
i uczestnictwo wszystkich osób w doœæ
czêsto zmieniaj¹cych siê zespo³ach
badawczych w Oœrodku Badawczym
w I³awie, poniewa¿ spêdzi³em tam co
najmniej 8 lat w okresie 40 lat pracy.
W pe³ni doceniam prace wszystkich,
którzy pojawiali siê na krótko lub tro-
chê d³u¿ej.

4) Pana prof. L. Kobyliñskiego przepra-
szam za niefortunne sformu³owanie
znajduj¹ce siê we fragmencie wspo-
mnieñ w n-rze 1/06 Pisma PG, gdy¿ nie
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w 1993 r. zosta³ wybrany do rady nad-
zorczej „Fundacji”, a by³ w niej od sa-
mego pocz¹tku (Pismo PG nr 4/05).

5) Bardzo nieœmia³o chcia³bym zwróciæ
uwagê autorom polemiki na nieuzasad-
nione u¿ycie terminu „konfabulacja”.
Termin ten pochodzi z jêzyka diagno-
styki psychiatryczno-psychologicz-
nej. Domyœlam siê, ¿e autorzy prawdo-
podobnie nieœwiadomi znaczenia po-
jêcia – nie mieli obraŸliwych intencji.
W moich wspomnieniach nie ma ani
jednego zdarzenia nieprawdziwego.
Rozumiem, ¿e niektórzy autorzy nie
byli obecni w Katedrze (praca za gra-
nic¹) lub przestali pracowaæ od 1974
r., a inni zaczêli od 1989 r.

6) Z przykroœci¹ stwierdzam, ¿e styl mo-
jego przejœcia na emeryturê nadal uwa-
¿am za krzywdz¹cy.

7) Odpowiadaj¹c na zarzuty Pana Dzie-
kana, wyjaœniam, ¿e w naszej Katedrze
sprawy wyjazdów zagranicznych za³a-
twia³o siê w pierwszej kolejnoœci z kie-
rownikiem Katedry. Jeœli obieca³em
przejœcie na wczeœniejsz¹ emeryturê, to
dotrzyma³em obietnicy, gdy¿ odsze-
d³em w 1994 r., a nie w 1998, jak wyni-
ka³oby to z osi¹gniêcia wieku emery-
talnego.

Stefan Nawrocki
Emerytowany pracownik PG

Z tek i poezj i

Sen:
Znów jestem studentem
Zdajê egzamin z Podstaw Elektrotechniki
Na kartce s¹ dwa pytania

Czy jest coœ piêkniejszego od mi³oœci?
Czy jest coœ potrzebniejszego od przyjaŸni?

Myœlê i  myœlê ...  wreszcie czas min¹³
Nie wiem - odpowiadam niepewnie
Okazuje siê ¿e prawid³owa odpowiedŸ
Na oba pytania ³¹cznie brzmi:

„Jest to ich po³¹czenie równoleg³e:
Piêkniejsze od mi³oœci
Potrzebniejsze od przyjaŸni”

.....................
No tak,  niby to wiem doskonale
Lecz s³owami tego wyraziæ nie potrafiê
Przez co po raz pierwszy w ¿yciu
Nie zdajê egzaminu z Podstaw Elektrotechniki
.....................
Teraz nie wiadomo kiedy
I czy kiedyœ w ogóle
Przyœni mi siê sesja poprawkowa

Marek Koralun

Absolwent PG

Po³¹czenie równoleg³e

N
ie od dziœ wiadomo, jak wielki pro-
blem stanowi w naszym kraju œci¹-

ganie na wszelkiego rodzaju sprawdzia-
nach, kolokwiach, egzaminach. Przyzwy-
czajenie do œci¹gania wyniesione jest
najczêœciej z liceum albo szko³y podsta-
wowej. Tam bowiem nierzadko istnieje
„ciche przyzwolenie” nauczycieli na
œci¹ganie przez uczniów. To zjawisko wi-
doczne jest najbardziej w wiejskich i ma-
³omiasteczkowych szko³ach (do których
i ja uczêszcza³em). Nauczyciele toleruj¹
tam oszustwa uczniów, poniewa¿ w wiêk-
szoœci znaj¹ ich rodziców i nie chc¹
wchodziæ w konflikt ze znajomymi z tak
b³ahego (w ocenie zarówno nauczycieli,
jak i rodziców) powodu, jakim jest œci¹-
ganie ich syna czy córki. Wol¹ wiêc
„przymykaæ oczy” na ca³¹ sytuacjê i
mieæ, po prostu, „œwiêty spokój”.

Podobnie wygl¹da sytuacja podczas
egzaminów maturalnych. Wtedy równie¿
nauczyciele przyzwalaj¹ na oszustwa.
Tam jednak bardziej chodzi o reputacjê
szko³y. Im wiêcej bowiem dobrych ocen
z egzaminu dojrza³oœci, tym wy¿sze miej-
sce szko³y w rankingu.

Inaczej jest podczas egzaminów na
wy¿sz¹ uczelniê. Tu ju¿ dok³adnie
sprawdza siê kandydatów na studia. Pa-
miêtam, ¿e podczas egzaminu na jedn¹ z
uczelni technicznych dwudziestoosobo-
wa grupa zdaj¹cych egzamin (w której i
ja siê znajdowa³em) by³a pilnowana
przez 4 osoby. Podczas egzaminów na
WAT zdaj¹cy s¹ (podobno) podgl¹dani
przez kamery umieszczone w ró¿nych
miejscach sali, gdzie odbywa siê egza-
min.

Sytuacja na samych studiach jest ju¿
jednak czêsto zupe³nie inna ni¿ podczas
egzaminów. Niektórzy profesorowie to-
leruj¹ œci¹ganie wœród studentów. W cza-
sie egzaminu czytaj¹ gazetê albo „dys-
kretnie” wychodz¹ na chwilkê z sali… O
czym tu zreszt¹ mówiæ,  jeœli kolega z
innej uczelni opowiada³ mi, ¿e zalicze-
nie u nich polega³o na pójœciu z prowa-
dz¹cym zajêcia na piwo (!). Studentom
taka sytuacja bardzo odpowiada, gdy¿
nie musz¹ siê tyle uczyæ do egzaminu. Z
kolei prowadz¹cy nie musi traciæ czasu

na poprawki. Chcia³oby siê rzec: „wilk
syty i owca ca³a”. Rodzi siê jednak pyta-
nie: co w istocie jest sprawdzane na ta-
kich egzaminach?

Sytuacje takie nie wystêpuj¹ na uczel-
niach w innych krajach. W Wielkiej Bry-
tanii, Stanach Zjednoczonych czy Kana-
dzie kary za œci¹ganie na egzaminach (i
w ogóle za wszelkie oszustwa w szkole)
s¹ bardzo surowe, z wykluczeniem z gro-
na studentów w³¹cznie. U nas ta sytuacja
zaczyna siê powoli zmieniaæ na lepsze,
ale daleko nam jeszcze do tego, aby móc
powiedzieæ, ¿e studia s¹ u nas absolutnie
uczciwe.

Co zatem sprawia, ¿e wielu studentów
podejmuje jeszcze próby „przechytrze-
nia” wyk³adowców? Czy egzaminy s¹ a¿
tak trudne, ¿e studenci, nie widz¹c inne-
go wyjœcia, uciekaj¹ siê do oszustwa? W
pewnym sensie na pewno tak jest. Jeœli
bowiem nauczyciel wymaga na egzami-
nie, aby napisaæ mu to, co znajduje siê w
2. akapicie od góry na 217. stronie czte-
rystustronicowej ksi¹¿ki, to nie dziwiê
siê studentom, którzy w takiej sytuacji
szukaj¹ ratunku w nagannych prakty-
kach. Jednak czêsto na bardzo ³atwych
egzaminach równie¿ dochodzi do nad-
u¿yæ. Mo¿e wiêc to nasza mentalnoœæ
sprawia, ¿e uciekamy siê oszukiwania –
w myœl zasady, ¿e cel uœwiêca œrodki.

Myœlê, ¿e egzaminy powinny byæ
³atwiejsze, bardziej zmuszaj¹ce do my-
œlenia ni¿ do „kucia”. Nie ma bowiem
sensu uczenie siê na pamiêæ wzorów i re-
gu³ek, które mo¿na znaleŸæ w tablicach.
Egzaminy powinny byæ ³atwiejsze, ale
jednoczeœnie nie powinno byæ na nich
jakichkolwiek mo¿liwoœci œci¹gania.

 „Takie bêd¹ Rzeczypospolite, jako
ich m³odzie¿y chowanie” – napisa³ w
swoich s³ynnych Kazaniach Sejmowych
ks. Piotr Skarga. Abyœmy wiêc mogli byæ
dumni z naszej m³odzie¿y, musi byæ ona
uczciwa. A nigdy nie bêdzie uczciwa, je-
œli nie wyplenimy wœród niej plagi œci¹-
gania.

Robert Zielaskiewicz
Student Wydzia³u Elektroniki,
Telekomunikacji i Informatyki

Jedenaste:  nie œci¹gaj!
propozycja do dyskusji



PISMO PG

Nr 5/2006

17

Laboratorium Maszyn Elektrycznych PG
zosta³o oddane do u¿ytku w r. 1904 wraz z
ca³¹ politechnik¹. Zosta³o ono starannie za-
projektowane  i wyposa¿one w najnowocze-
œniejsze w owym czasie maszyny i urz¹dzenia
elektryczne. Maszyny zosta³y wykonane w za-
k³adach Siemens-Schuckert i AEG (Allgeme-
ine Elektrizitats Geselschaft). Niektóre z nich
zaprojektowano specjalnie do celów badañ la-
boratoryjnych. Na tablicach rozdzielczych z
bia³ego marmuru umieszczono przyrz¹dy po-
miarowe w lœni¹cych mosiê¿nych obudowach.
Wiele z nich wyprodukowano w przoduj¹cej
fabryce Hartmann & Braun. Hala laboratoryj-
na by³a ogrzewana i klimatyzowana przez znaj-
duj¹ce siê w piwnicach urz¹dzenia, sk³adaj¹ce
siê z wentylatorów napêdzanych silnikami pr¹-
du sta³ego, wytwarzaj¹cych nadmuch powie-
trza ogrzanego przez baterie kaloryferów i
oczyszczonego przez zespo³y filtrów. Labora-
torium zosta³o poprzez wi¹zki kabli po³¹czo-
ne z sal¹ wyk³adow¹ E41, z której mo¿na by³o
w trakcie wyk³adu zdalnie sterowaæ znajduj¹-
cymi siê w laboratorium maszynami elektrycz-
nymi, odczytywaæ na miernikach znajduj¹cych
siê na tej sali wyniki pomiarów i wykreœlaæ na
tablicy charakterystyki maszyn. Wszystkie te
urz¹dzenia odzwierciedla³y najwy¿szy poziom
techniki na pocz¹tku XX wieku, przed
pierwsz¹ wojn¹ œwiatow¹.

Po drugiej wojnie œwiatowej i utworzeniu
polskiej Politechniki Gdañskiej w 1945 r., La-
boratorium Maszyn Elektrycznych zosta³o uru-
chomione przez zespó³ pracowników pod kie-
runkiem profesora (wówczas adiunkta) Lon-
gina Kurskiego, który by³ póŸniej d³ugoletnim
kierownikiem Laboratorium, a¿ do odejœcia na
emeryturê w r. 1971. W ci¹gu 60 lat dzia³alno-
œci Politechniki w Laboratorium zapozna³o siê
praktycznie z budow¹ i dzia³aniem maszyn elek-
trycznych wiele tysiêcy studentów z wydzia-
³ów: Elektrycznego, £¹cznoœci, Budowy Ma-
szyn, Mechanicznego Technologicznego, Bu-
downictwa L¹dowego i Chemicznego. Przez
wiele lat Laboratorium by³o obci¹¿one æwicze-
niami przez ca³y tydzieñ od rana do póŸnych
godzin wieczornych. Oprócz tego w Labora-
torium wykonywano doœwiadczenia i pomia-
ry do setek prac dyplomowych in¿ynierskich i
magisterskich oraz prac doktorskich i wielu
prac naukowo-badawczych.

Obecnie jednak Laboratorium jest znacznie
mniej wykorzystane. W gmachu Wydzia³u przy
ul. Sobieskiego zbudowano now¹ halê labora-
toryjn¹, do której przeniesiono wiêkszoœæ æwi-
czeñ dla studentów oraz prace dyplomowe i
badania naukowe. Jednoczeœnie wymiar zajêæ
z elektrotechniki na wydzia³ach nieelektrycz-
nych zosta³ znacznie zredukowany. Aktualne
obci¹¿enie Laboratorium wynosi kilka godzin

Ocaliæ Laboratorium Maszyn Elektrycznych
æwiczeñ tygodniowo, a w przysz³oœci mog¹
one byæ przeniesione do nowego laboratorium.

W tych warunkach powsta³ plan likwidacji
Laboratorium, usuniêcia starych zabytkowych
maszyn i urz¹dzeñ elektrycznych i zamiany
hali laboratoryjnej na salê wyk³adow¹.

Plan likwidacji Laboratorium jest spraw¹
kontrowersyjn¹. Stare Laboratorium Maszyn
Elektrycznych jest zabytkiem dawnej techniki
i jako taki powinno byæ chronione, podobnie
jak zabytki dawnej architektury i budownic-
twa. Obecnie, w dobie troski o dziedzictwo
kultury i o ochronê zabytków, likwidacja tego
zabytku budzi powa¿ne w¹tpliwoœci. Osoby
odpowiedzialne za ochronê zabytków powin-
ny siê w tej sprawie wypowiedzieæ.

Zamiast likwidowaæ Laboratorium, mo¿na by
w sali laboratoryjnej utworzyæ ogólnowydzia³o-
we Muzeum Elektrotechniki, gromadz¹c w niej
przyrz¹dy, aparaty i inne urz¹dzenia elektryczne
o wartoœci muzealnej, znajduj¹ce siê w posiada-
niu ró¿nych katedr Wydzia³u Elektrotechniki i
Automatyki, np. Katedry Miernictwa Elektrycz-
nego czy Katedry Wysokich Napiêæ i Aparatów
Elektrycznych.

Uwa¿am, ¿e takie muzeum mia³oby du¿e
znaczenie dydaktyczne, pokazuj¹c m³odzie¿y,
jak wygl¹da³y sto lat temu maszyny i urz¹dze-
nia elektryczne. W ten sposób mo¿na by te
stare rozwi¹zania z pocz¹tków rozwoju elek-
trotechniki ocaliæ od zapomnienia.

Franciszek PrzeŸdziecki

Wydzia³ Elektrotechniki i Automatyki

Cieszy niew¹tpliwie fakt, ¿e byli pracowni-
cy naukowo-dydaktyczni naszego Wydzia³u
œledz¹ jego losy i ¿yj¹ jego sprawami. Infor-
macje o historii Laboratorium Maszyn Elek-
trycznych, nazywanego równie¿ Laboratorium
Napêdu Elektrycznego (LNE), podane przez
doc. dr. in¿. Franciszka PrzeŸdzieckiego s¹ oczy-
wiœcie wa¿ne dla wielu pokoleñ nie tylko elek-
tryków, ale równie¿ in¿ynierów innych kie-
runków, którzy przewinêli siê przez LNE. W
roku 1972 LNE zosta³o „zmodernizowane”
poprzez dobudowê antresoli, która niestety fa-
talnie pogorszy³a architekturê piêknego wnê-
trza tego obiektu. Wbudowane potê¿ne stalo-
we belki „mostowe” istotnie ograniczy³y prze-
strzeñ pomieszczenia i zaburzy³y jego pierwot-
ne proporcje. Korzyœæ z przebudowy to dwie
ma³e, niefunkcjonalne salki dydaktyczne na kil-
kanaœcie osób ka¿da i trzy pomieszczenia na
podrêczny warsztat lub pomieszczenie dla la-
borantów. Korzyœæ w sumie niewielka, lecz
straty, zw³aszcza architektoniczne, bardzo du¿e.
Oprócz tej modernizacji LNE nie by³o remon-
towane i modernizowane. W roku 2004 zmo-
dernizowano instalacjê grzewcz¹, która pomi-
mo zainstalowania grzejników o du¿ej mocy

nie jest w stanie zim¹ ogrzaæ pomieszczenia.
W obecnym stanie w wielu miejscach przecie-
ka dach. Nie dzia³a wentylacja. Od kilku lat w
zasadzie nie odbywaj¹ siê w LNE zajêcia dy-
daktyczne – poza kilkoma godzinami dla stu-
dentów spoza naszego Wydzia³u. Sytuacja doj-
rza³a do zmiany funkcji tego laboratorium. Z
prowadzonych dyskusji na ten temat wy³ania-
³y siê dwie koncepcje: zachowanie laborato-
rium w formie zbli¿onej do pierwotnej – jako
muzeum techniki (elektrotechniki) lub likwi-
dacja laboratorium i adaptacja hali na salê au-
dytoryjn¹. Jedna i druga koncepcja wymaga
znacznych nak³adów finansowych. Kilkulet-
nie starania w³adz Wydzia³u o pozyskanie œrod-
ków na realizacjê pierwszej koncepcji zakoñ-
czy³y siê niepowodzeniem. Nie wykaza³y za-
interesowania firmy, których sprzêt i maszyny
znajduj¹ siê w laboratorium, np. Siemens,
AEG, jak równie¿ muzea. W tej sytuacji dzie-
kan poprzedniej kadencji, prof. Pawe³ Zimny,
zainicjowa³ dyskusjê na forum Wydzia³u na
temat zagospodarowania LNE. W wyniku sze-
rokiej dyskusji i przeprowadzonego g³osowa-
nia Rady Wydzia³u podjêto decyzjê o przebu-
dowie laboratorium na salê audytoryjn¹. Prze-

wa¿y³y dwa argumenty: dodatkowa sala audy-
toryjna jest dla Wydzia³u, prowadz¹cego trzy
kierunki studiów niezbêdna, oraz to, ¿e na salê
audytoryjn¹ mo¿na pozyskaæ œrodki, chocia¿
nie jest to w dzisiejszych warunkach ³atwe. W
opracowanym projekcie audytorium na 156
osób zaplanowano m.in.: przywrócenie szkie-
letu budynku do formy pierwotnej oraz pozo-
stawienie w dolnej czêœci audytorium (pod po-
destem) istniej¹cych, zabytkowych tablic, szaf
rozdzielczych oraz maszyn elektrycznych. W
ten sposób oprócz formy u¿ytkowej pozosta-
nie zachowana czêœæ historyczna laboratorium.
Projekt przebudowy laboratorium zosta³ zaak-
ceptowany przez Wojewódzkiego Konserwa-
tora Zabytków w Gdañsku.

Powy¿sze wyjaœnienia pozwalaj¹ na nastê-
puj¹c¹ odpowiedŸ na postawione pytanie.

Ocalenie Laboratorium Maszyn Elektrycznych
w pierwotnej formie nie jest obecnie w pe³ni
mo¿liwe, g³ównie ze wzglêdu na brak œrodków
na ten cel. Mo¿liwe jest natomiast zachowanie i
udostêpnienie zwiedzaj¹cym istniej¹cego wypo-
sa¿enia tego zabytkowegoobiektu.

Przebudowa laboratorium rusza w bie¿¹-
cym roku.

Kazimierz Jakubiuk
Dziekan Wydzia³u Elektrotechniki

i Automatyki

Czy jest mo¿liwe ocalenie Laboratorium Maszyn Elektrycznych?
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In¿ynieria Ekstremalna,
czyli chiñski, hydrotechniczny cud œwiata

Wyprawa studentów Politechniki Gdañskiej do Chin
w dniach 17 sierpnia – 4 wrzeœnia 2005 r. (cz. II)

Dzieñ XII – 28 sierpnia 2005

Kolejny dzieñ powitaliœmy, wysiada-
j¹c o œwicie z poci¹gu w mieœcie Zheng
Zhou. Stamt¹d busem dojechaliœmy do
Shaolin, s³yn¹cego w œwiecie ze szkó³
kung fu i buddyjskich mnichów, którzy
w tajemniczy sposób, ³¹cz¹c medytacje z
nieprzeciêtn¹ kondycj¹ fizyczn¹, wyko-
nuj¹ æwiczenia i akrobacje, na widok któ-
rych przeciêtny œmiertelnik, nie dowie-
rzaj¹c w³asnym oczom, mo¿e tylko po-
k³oniæ siê z uznaniem. Z takim mniej wiê-
cej wyobra¿eniem docieramy pod bramê
wejœciow¹ do œwi¹tyni, której historia za-
³o¿enia siêga 495 roku n.e. Od czasu po-
wstania œwi¹tynia zosta³a trzykrotnie
zniszczona. Po raz pierwszy za spraw¹
wyznaj¹cego taoizm cesarza, przeœladu-
j¹cego wyznawców buddyzmu, po raz
drugi w czasie inwazji japoñskiej w cza-
sie I wojny œwiatowej i po raz trzeci w
wyniku wojny domowej w roku 1920.
Obecna zabudowa liczy zaledwie æwieræ
wieku i nadal trwaj¹ prace budowlane nad
jej rekonstrukcj¹. W sk³ad kompleksu
œwi¹tynnego wchodzi wiele zabudowañ.
Po przekroczeniu bramy wejœciowej, jako
pierwsze zwróci³o nasz¹ uwagê wiekowe
drzewo cyprysowe z dziwnymi otworami

w pniu. Dowiedzieliœmy siê, ¿e to spraw-
ka mnichów, którzy przez lata æwiczeñ
wbijaj¹c palce w pieñ, wydr¹¿yli w nim
te dziury. Kolejne zaskakuj¹ce œwiadec-
two ich poczynañ, to blisko piêædziesi¹t
muld metrowej œrednicy, jakie powsta³y
w wyniku æwiczeñ w kamiennej posadz-
ce jedynego pawilonu, który uchowa³ siê
od zniszczeñ. Na d³u¿ej zatrzymaliœmy siê
pod najmniejszym z budynków, nazywa-
nym „stoj¹cy w œniegu”, wys³uchuj¹c tam
zadziwiaj¹cej historii. Za³o¿yciel klasz-
toru, zanim zaakceptowa³ swojego nastêp-
cê, powiedzia³ mu, ¿e w³adzê w klaszto-
rze wraz ze wszystkimi buddyjskimi in-
skrypcjami przeka¿e mu w dniu, gdy œnieg
bêdzie czerwony. I rzeczywiœcie sta³o siê
to w dniu, kiedy kandydat skropi³ krwi¹
œnieg wokó³ œwi¹tyni, obchodz¹c j¹ do-
ko³a po tym, jak obci¹³ sobie lew¹ d³oñ.

Po wizycie w œwi¹tyni udaliœmy siê do
„osobliwego lasu”. Miejsce nazywane la-
sem pagód to buddyjski cmentarz. Pago-
da jest rodzajem grobowca, w którym sk³a-
dane s¹ prochy jednego lub kilku mni-
chów. Wœród 247 takich budowli na szcze-
góln¹ uwagê zas³uguj¹ dwie. Najstarsza,
licz¹ca przesz³o 1500 lat, i najm³odsza
wybudowana dwa lata temu dla mnicha,

który jeszcze ¿yje. Ostatnia pagoda jest
osobliwa o tyle, ¿e wykonano j¹ z beto-
nu, ozdabiaj¹c rysunkami przedstawiaj¹-
cymi dokonania techniki naszych czasów,
takie jak samolot czy komputer, chc¹c w
ten sposób zostawiæ wiadomoœæ dla po-
tomnych.

Na zakoñczenie zobaczyliœmy pokaz
kung fu. Treœæ zachwyci³a, ale forma prze-
szyta by³a komercj¹. Widzieliœmy jak
ch³opaczek, wyrzucaj¹c gwóŸdŸ z impe-
tem pocisku, dziurawi szklan¹ szybê. Za-
pewne brzmi to nieprawdopodobnie dla
osoby, która nie widzia³a tego na w³asne
oczy, ale ten sam ch³opak uderzeniem
g³ow¹ ³amie jeszcze dwie metalowe szta-
by, a nastêpnie wsparty klatk¹ piersiow¹
na ostrzu dzidy w³asnym ciê¿arem ³amie
jej drzewiec. Teren os³awionego klaszto-
ru Shaolin opuœciliœmy z mieszanymi
uczuciami. Jaskrawo widaæ tam konflikt
ideowy miêdzy fascynuj¹cym dziedzic-
twem ludzkiej kultury w postaci wielo-
wiekowej tradycji medytacji i uprawia-
nia „sztuki walki” a masowym ruchem tu-
rystycznym i produkcj¹ „ma³ych mistrzów
kung fu”. W efekcie gwaru i mêcz¹cej po-
pularnoœci kilkudziesiêciu mnichów ¿yj¹-
cych w myœl pierwotnych zasad, przede
wszystkim modl¹c siê i medytuj¹c, a do-
piero w drugiej kolejnoœci opanowuj¹c
sztukê walki, która z za³o¿enia s³u¿yæ
mia³a obronie przed dzikimi zwierzêtami
podczas odosobnienia, opuœci³o Shaolin,
przenosz¹c siê do okolicznych wiosek.

Po po³udniu mieliœmy przyjemnoœæ
uczestniczyæ w bankiecie Chiñskiego
Stowarzyszenia Nauki i Techniki, zorga-
nizowanego na nasz¹ czeœæ. By³y prze-
mówienia i dyskusje, œpiewy i toasty. Zo-
staliœmy potraktowani bardzo ciep³o, a
jednoczeœnie z ogromnym szacunkiem.
Gospodarzem bankietu by³ dyrektor ca-
³ej prowincji Chiñskiego Stowarzyszenia
Nauki i Techniki.

Pokaz w Shaolin
Fot. Leszek Miazga
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Zabudowa Shanghaju      Fot. Leszek Miazga

Dzieñ XIII – 29 sierpnia 2005

Po trzech nocach spêdzonych w poci¹-
gu, pierwsze kroki stawiamy w Shanghaju.
To miasto pretenduje do miana stolicy œwia-
ta. Jest g³ówn¹ si³¹ napêdow¹ Chin. Cen-
trum handlu i finansów, najwiêkszy port
czy lotnisko musi byæ koniecznie tu zlo-
kalizowane. Obecnie oko³o 2500 wie¿ow-
ców ma powy¿ej 60 piêter. Polska szuka
sposobów na o¿ywienie swojej gospodar-
ki, a Chiñczycy wrêcz odwrotnie – chc¹ j¹
studziæ. Szybkie tempo rozwoju opiera siê
nie tylko na popycie wewnêtrznym czy
niskim kosztom pracy, ale równie¿ na ro-
sn¹cej sprzeda¿y zagranicznej. Wzrost go-
spodarczy w 2004 wyniós³ 9,5%, to ewe-
nement w skali œwiatowej. Chiny staj¹ siê
potêg¹ ekonomiczn¹ i œwiatow¹ baz¹ pro-
dukcyjn¹. Niew¹tpliwie Shanghaj ma byæ
ich najlepsz¹ wizytówk¹.

Spacerujemy po dzielnicy otaczaj¹cej
Ogrody Yuyuan. Momentalnie urzek³y
nas stylowe, zabytkowe budynki z du¿o
bardziej ni¿ w Pekinie „zadziornymi” da-
chami. Doznania kulinarne tej czêœci
Chin zaspokoiliœmy w jednej z najs³yn-
niejszych restauracji Shanghaju. Przed
nami jedli tu tacy wielcy tego œwiata, jak
królowa El¿bieta, Bill Clinton i Kofi An-
nan. Po raz kolejny potwierdza siê fakt,
¿e w lepszych restauracjach ry¿u nie ser-
wuje siê do posi³ku bez wyraŸnego ¿ycze-
nia klienta.

Na deser delektowaliœmy siê atmosfer¹
nowego dla nas miasta, spaceruj¹c po os³a-
wionych Ogrodach Yuyuan i okolicznych
uliczkach. W umówionym czasie udali-
œmy siê na nadrzeczny bulwar w dzielni-
cy Bund. St¹d najlepiej podziwiaæ super-
nowoczesn¹ zabudowê wysokoœciowców
przy przeciwleg³ym brzegu Huangpu,
przypominaj¹c¹ widoki nowojorskiego
dolnego Manhattanu. To by³o nasze
pierwsze zetkniêcie na ¿ywo z Jin Mao i
Wie¿¹ Per³y Wschodu.

Dzieñ XIV – 30 sierpnia 2005

Drugiego dnia pobytu w Shanghaju bli-
¿ej mogliœmy siê przyjrzeæ s³awetnym bu-
dowlom z perspektywy 88. piêtra wie¿ow-
ca Jin Mao, bêd¹cego najwy¿szym budyn-
kiem Chin i 4. co do wielkoœci na œwiecie.
Wie¿owiec projektu Skidmore, Owings &
Merrilla jest ozdob¹ tej metropolii. Ten
nowoczesny biurowiec i hotel o wysoko-
œci ponad 420 m wykonany jest g³ównie ze
stali i szk³a. Nasz¹ uwagê przyci¹gnê³a rów-
nie¿ Wie¿a Per³y Wschodu (Oriental Pearl

Tower) o konstrukcji stalowo-betonowej o
wysokoœci 468, m wykonana w niespe³na
3 lata za 100 mln dolarów. Projekt wyko-
na³ chiñski architekt Jia Huan Cheng. Trzon
wie¿y opiera siê na trzech pionowych, ¿el-
betowych s³upach o okr¹g³ym przekroju.
Dla wzmocnienia ca³oœci zastosowano po-
ziome stê¿enia, a dolne s³upy podparto sko-
œnymi belkami. Na rdzeniu opieraj¹ siê trzy
kule z platformami widokowymi i restau-
racjami, w tym jedn¹ obracan¹. Oriental
Tower stoi dok³adnie na poziomie morza.
Fundamenty wie¿y siêgaj¹ 18 m w g³¹b zie-
mi.

Ten, kto powróci tu za kilka lat, bêdzie
móg³ te¿ cieszyæ oko widokiem najwy¿-
szego budynku œwiata, którego budowa
zostanie rozpoczêta wkrótce. Dzielnica
Bund s³ynie w Chinach z zespo³u archi-
tektury europejskiej, przy czym monu-
mentalne budynki stoj¹ce nad wod¹
utrzymane s¹ w stylu neoklasycystycz-
nych przedmieœæ Nowego Jorku lat 30.

Dzieñ XV – 31 sierpnia 2005

Dzieñ 31 sierpnia ka¿dy wykorzysta³
dowolnie. Piêcioosobowa grupa wybie-
ra³a siê na wycieczkê do miasta Suzhou,
okreœlanego w przewodnikach mianem
„Miasta ogrodów, Wenecji Wschodu”,
s³yn¹cego niegdyœ z przepiêknych kobiet
o zniewalaj¹cych g³osach i z produkcji
jedwabiu. Dostaæ siê tam mo¿na poci¹-
giem, a podró¿ z Szangaju zajê³a oko³o
godziny. Po wyjœciu z dworca opêdziæ siê
trzeba by³o od natrêtnych handlarzy, prze-
wodników i kierowców busów uparcie
oferuj¹cych swe towary i us³ugi. W Mu-

zeum Jedwabiu mogliœmy poznaæ histo-
riê jedwabiu, która w Chinach liczy sobie
cztery tysi¹ce lat, jak równie¿ zobaczyæ
poszczególne fazy ¿ycia jedwabników,
niewielkie drzewa dostarczaj¹ce im po-
si³ków oraz stare krosna, na których pra-
cownicy muzeum nadal prezentuj¹ staro-
dawne techniki tkackie. W muzeum obo-
wi¹zuje zakaz fotografowania, a pracuj¹-
ce tam panie Ÿle reaguj¹ na turystów pa-
trz¹cych im na rêce. Mimo i¿ mamy œwia-
domoœæ tego, ¿e ¿mudn¹ pracê tkaczek
wykonuj¹ dziœ maszyny, po tym, co tam
zobaczyliœmy, zawrotne ceny jedwabnych
tkanin przestaj¹ dziwiæ.

 „Miasto ogrodów” mia³o nam do za-
oferowania a¿ szeœæ ogrodów wpisanych
przez UNESCO na listê œwiatowego dzie-
dzictwa kultury.

My zdecydowaliœmy siê na wejœcie do
dwóch. Jako pierwszy w naszym planie
zwiedzania by³ Ogród Prostackiego Za-
rz¹dcy. Patrz¹c na cennik, mogliœmy po-
wiedzieæ, ¿e mamy szczêœcie, ¿e sezon siê
jeszcze nie zacz¹³. Za ogl¹danie ogrodu
w barwach jesieni i podczas nadejœcia
wiosny trzeba zap³aciæ a¿ 80 juanów (32
z³ote), co jak na chiñskie warunki stano-
wi kwotê bardzo znacz¹c¹. Widoki ciesz¹
oczy, a dodatkowym walorem okaza³a siê
spora kolekcja drzewek bonsai. Po opusz-
czeniu ogrodu czeka³o na nas „najmoc-
niejsze wspomnienie” z pobytu w Su-
zhou. Tym razem chcieliœmy dotrzeæ do
BliŸniaczych Pagód. Wed³ug planu mia-
sta, mo¿na tam by³o dojœæ spacerem w
przeci¹gu 15 minut. Nasze plany zosta³y
jednak pokrzy¿owane przez rikszarzy.

Wie¿a Per³y Wschodu    Fot. Leszek Miazga
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Widz¹c grupê spaceruj¹cych turystów,
momentalnie siedmiu zjawi³o siê wokó³
nas. Zapytani, ile kosztuje taka przeja¿d¿-
ka, rozpoczêli od zawrotnej kwoty 200
juanów od osoby. Umiejêtnie „negocju-
j¹c”, cenê tê uda³o siê zbiæ do 3 juanów!
Przy czym nie by³ to nasz warunek, ale
oferta „przebieg³ych” przewoŸników.
Godz¹c siê na ni¹, przeczuwaliœmy, ¿e
k³opoty wisz¹ w powietrzu. Tak te¿ siê
sta³o. Po tym, jak trzej panowie obwieŸli
nasza pi¹tkê, dobrowolnie nadk³adaj¹c
drogi po to, by pokazaæ nam to i owo,
nadszed³ czas rozliczeñ. Z uzgodnionych
3 juanów nagle zrobi³o siê 30, no bo prze-
cie¿ strasznie siê zmêczyli, pokazuj¹c nam
wiêcej ni¿ chcieliœmy. Ostatecznie prze-
kazana im uzgodniona pocz¹tkowo kwo-
ta wyl¹dowa³a na ulicy, a my postanowi-
liœmy czym prêdzej rozp³yn¹æ siê w mie-
œcie, zanim trzej rozz³oszczeni panowie
sprowadz¹ kolegów, w celu wyegzekwo-
wania rzekomej nale¿noœci.

Zrelaksowaliœmy siê dopiero w Ogro-
dzie Mistrza Sieci, dokarmiaj¹c gigan-
tyczne karpie p³ywaj¹ce w stawie malow-
niczo otoczonym zieleni¹ i zabudowania-
mi. W drodze powrotnej na stacjê kole-
jow¹, nasz¹ uwagê kilkakrotnie zwraca³y
kana³y, za spraw¹ których miasto okrzyk-
niêto Wenecj¹ Wschodu. Poczuliœmy siê
trochê oszukani, bo okreœlenie to wydaje
siê  mocno na wyrost.

Dzieñ XVI – 1 wrzeœnia 2005

W Chinach, jak i w Polsce, 1 wrzeœnia
kojarzy siê z pocz¹tkiem szko³y. Dzieci

œmiga³y na lekcje, a my do elektrowni ato-
mowej, oddalonej o 125 km od Shangha-
ju. Qinshan Heavy-water Nuclear Power
Station to siódma w tej technologii na
œwiecie i wykonana we wspó³pracy z Ka-
nadyjczykami wodna elektrownia j¹dro-
wa. Obecnie sk³ada siê z trzech czêœci,
gdzie pierwsza z nich powsta³a w 1995
roku. Z uwagi na stale rosn¹ce zapotrze-
bowanie na energiê wschodnich regionów
Chin, czwarta czêœæ jest w trakcie budo-
wy, a pi¹ta w planach.

Po po³udniu niemile zaskoczy³y nas ro-
boty na pylonowym moœcie Nanpu. Od razu
przypomnia³y nam siê pekiñsko-olimpij-
skie klimaty. W 1991 roku, kiedy to odda-
no go do u¿ytku, stanowi³ jedyne po³¹cze-
nie pomiêdzy wschodnim i zachodnim

Chiñska Wenecja                                                                                               Fot. Micha³ Rybak

brzegiem rzeki Huangpu. Bêd¹c tam, nie
sposób nie wspomnieæ o wielopoziomo-
wych arteriach komunikacyjnych. Roz-
mach przedsiêwziêcia budzi respekt i sza-
cunek dla tamtejszych in¿ynierów.

Wizyta w Konsulacie Generalnym
uœwietni³a nam wieczór. Mi³o by³o powy-
mieniaæ siê ju¿ jakimiœ doœwiadczeniami
i pos³uchaæ anegdotek. Pan Konsul Ge-
neralny RP Sylwester Szafarz przyj¹³ nas
bardzo ciep³o, oprowadzi³ po konsulacie
i opowiedzia³, na czym polega praca kon-
sula. ¯al nam by³o opuszczaæ skrawek
polskiej ziemi.

Dzieñ XVII – 2 wrzeœnia 2005

Kolejnego dnia wzglêdy bezpieczeñ-
stwa znowu da³y o sobie znaæ. Instytut
Badañ Satelitarnych przeprowadza³ jakiœ
arcywa¿ny projekt i do czasu jego ukoñ-
czenia wizytacje zosta³y odwo³ane. Ko-
rzystaj¹c z wolnego czasu, udaliœmy siê
do pokazowej czêœci tego instytutu. Przy-
witano nas bardzo oficjalnie, opowiedzia-
no o planach podboju kosmosu i rakieto-
wej sile ra¿enia.

Dzieñ skoñczyliœmy zwiedzaniem Mu-
zeum Shanghaju. Zachwyci³o nas zarów-
no swoimi starym zdjêciami, jak i dosko-
na³ym replikami ca³ych osiedli i domów
ludzi ¿yj¹cych w Shanghaju w latach 20.-
40. XX wieku.

Dzieñ XVIII – 3 wrzeœnia 2005

Ostatni dzieñ pobytu w Pañstwie Œrod-
ka dostarczy³ nam nie lada atrakcji. Prze-
ja¿d¿ka na lotnisko „poci¹giem magne-
tycznej lewitacji” (Maglev Train) z prêd-

Przed wejœciem do elektrowni j¹drowej                                                   Fot. Grzegorz Dziedzic
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Z tek i poezj i

Bo ¿ycie wcale nie jest z³e,
Czasami tylko jest banalne.
Piêkniejsze bywa ni¿ we œnie,
A najpiêkniejsze, gdy realne.

Choæ czasem w sercu niepogoda,
Szaroœci¹ gardzisz, bo ciê nudzi.
Radoœci mo¿esz winem dodaæ,
Potem uœmiechn¹æ siê do ludzi.

Bo ¿ycie nie jest takie z³e,
Nawet gdy chandra ciê przyt³acza
Lub gdy poruszasz siê we mgle
W tym ¿yciu, które ciê otacza.

Choæ czasem z³oœcisz siê na ¿onê
Lub m¹¿ okrutnym jest dla ciebie,
Ktoœ mo¿e przebi³ ci oponê
Lub czarne chmury s¹ na niebie,

To ¿ycie nie jest takie z³e.
¯ycie, to przecie¿ coœ wielkiego,
To cz³owiek nie wie, czego chce,
Nie umie piæ radoœci jego.

Marek Biedrzycki

Dzia³ Wspó³pracy z Zagranic¹

Bo ¿ycie wcale...

koœci¹ 430 km/h pozostaje na d³ugo w
pamiêci, choæ niestety trwa³a niespe³na 6
minut. Ten sam odcinek naszym busikiem
przebylibyœmy w oko³o 45 minut, przy
za³o¿eniu braku korków na drodze.

Na lotnisku z Shanghaju ka¿dy z nas
robi³ zakupy, wydaj¹c ostatnie juany. Po-
szaleæ mogliœmy tylko w dziale z brelocz-
kami, bo ceny by³y 3-krotnie wy¿sze ni¿
na mieœcie. „Ob³adowani siatami” zajêli-
œmy miejsca w samolocie. Szczêœliwy by³
ten, kto dosta³ miejsce przy oknie i móg³
ogl¹daæ kalendarzowe krajobrazy. Ku na-
szemu wielkiemu rozbawieniu pierwszy

europejski posi³ek okaza³ siê ry¿em. Lot-
nisko w Moskwie tak¿e zwiedziliœmy
wzd³u¿ i wszerz podczas parogodzinne-
go wyczekiwania na samolot do Warsza-
wy. W porcie w stolicy zamiast telewizji
przywita³y nas równie oczekiwani cz³on-
kowie rodziny i znajomi.

Dzieñ XIX – 4 wrzeœnia 2005

Nad ranem wróciliœmy na ten sam pe-
ron na Dworcu G³ównym w Gdañsku, z
którego wyruszyliœmy prawie 3 tygodnie
temu. Dopiero wtedy zdaliœmy sobie spra-

wê, ¿e to koniec naszej wyprawy. Chyba
jeszcze nie wszyscy mogli uwierzyæ w to,
co prze¿yli i zobaczyli. Wra¿enie na nas
zrobi³a przede wszystkim skala przedsiê-
wziêæ, która niespotykana jest w Europie.
Ponadto, co da³o siê wyraŸnie odczuæ,
chiñskie podejœcie in¿ynieryjne ró¿ni siê
znacznie od naszego europejskiego. Tu-
taj wiêksze ni¿ gdzie indziej znaczenie
ma kszta³t, po³o¿enie i symbolika budow-
li. Widok, a tak¿e uczucie, jakiego do-
œwiadczyliœmy, stoj¹c na Zaporze Trzech
Prze³omów, dla wielu z nas sta³ siê dodat-
kow¹, bardzo siln¹ inspiracj¹ do pracy
przysz³ego projektanta i in¿yniera. Wspo-
mnienia z tej egzotycznej wyprawy na
d³ugo pozostan¹ w naszych umys³ach.

Opracowa³y:
Agnieszka Stanulewicz

i Justyna Maternicka
Studentki WILiŒ

(na podstawie tekstów pozosta³ych
uczestników wyprawy)

Instytut Badañ Satelitarnych                                                                        Fot. Joanna Ochocka

Jeszcze tu wrócimy...                                                                                     Fot. Lisa Wang Xia
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I
nformatycy s¹ wystawieni na pokusê
u¿ywania wyrazów pochodzenia anglo-

saskiego. Wynika to ze wzglêdów histo-
rycznych (informatyka, w szczególnoœci
praktyczna, rodzi³a siê za oceanem), jak i
czysto pragmatycznych. Nieraz bowiem
mamy trudnoœci ze znalezieniem polskie-
go odpowiednika, który adekwatnie i
zgrabnie oddawa³by sens s³owa angielskie-
go z doœæ przecie¿ hermetycznej dziedzi-
ny. Pytanie postawione w tytule nale¿a³o-
by zatem przeformu³owaæ: „Obce wyrazy
– u¿ywaæ, ale jak?”.

Pomys³ napisania tego artyku³u wzi¹³
siê z lektury prac dyplomowych i dok-
torskich z informatyki. Wystêpuje w nich
sporo powtarzaj¹cych siê b³êdów jêzy-
kowych, wynikaj¹cych z nieumiejêtne-
go stosowania wyrazów obcego pocho-
dzenia. Pierwsza grupa to b³êdy, najczê-
œciej tzw. literówki, wynikaj¹ce zazwy-
czaj z lenistwa pisz¹cego i przekonania,
¿e zna on w³aœciw¹ pisowniê obcego
wyrazu. B³êdami tego rodzaju nie bêdê
siê tu zajmowa³, gdy¿ mo¿na je ³atwo
poprawiæ, zagl¹daj¹c do odpowiednie-
go s³ownika. Znacznie trudniejsze do
wyeliminowania s¹ inne b³êdy, wynika-
j¹ce z niew³aœciwej odmiany.

Jêzyk polski jest jêzykiem fleksyjnym,
co oznacza, ¿e tak¿e wyrazy obce – zarów-
no nazwy w³asne, jak i wyrazy pospolite –
z regu³y odmieniamy, staraj¹c siê przy tym
dopasowaæ jakiœ polski wzorzec odmiany.
Oto kilka przyk³adów. W jednej z prac dy-
plomowych znalaz³em takie zdanie: „W
tym celu nale¿y zainstalowaæ œrodowisko
Java’y”. (Java to popularny jêzyk progra-
mowania). Autor najwyraŸniej obawia³ siê
tu odmieniæ nazwê w³asn¹, zastosowa³ wiêc
bezpieczn¹, jak mu siê wydawa³o, pisow-
niê z apostrofem. Otó¿ dla tej, jak i dla in-
nych nazw obcych (zarówno w³asnych, jak

Dr hab. in¿. Krzysztof Goczy³a, prof nadzw. PG, nale¿y do tych nauczycieli akade-
mickich WETI, którzy przejawiaj¹ szczególn¹ dba³oœæ o poprawnoœæ jêzykow¹. Warto
przy tym zauwa¿yæ, ¿e wszyscy studenci tego wydzia³u maj¹ przedmiot: kultura jêzyka
polskiego. Profesor Goczy³a propaguje poprawn¹ polszczyznê na stronie interneto-
wej Katedry In¿ynierii Oprogramowania <http://www.eti.pg.gda.pl/katedry/kio/wy-
klady.html>, a tak¿e podczas corocznych odczytów organizowanych dla pracowni-
ków i studentów WETI. Poni¿szy artyku³ podejmuje wybrane zagadnienia omawiane
podczas ostatniego odczytu (4 kwietnia 2006 r.).

Stefan Zabieglik

Obce wyrazy – u¿ywaæ czy nie u¿ywaæ?

i pospolitych), obowi¹zuje zasada, ¿e apo-
strof przed koñcówk¹ polsk¹ w odmianie
stawiamy tylko wtedy, gdy wyraz obcy ma
koñcówkê niewymawian¹ (w jêzyku an-
gielskim jest to najczêœciej -e). Napiszemy
wiêc: algebra Boole’a, bo koñcz¹ce e nie
jest wymawiane, ale: œrodowisko Javy, bez
apostrofu, bo tu koñcówka  -va przecho-
dzi, zgodnie z polskim wzorcem odmiany,
w  -vy (jak np. kawa, kawy). Tê sam¹ zasadê
zastosujemy w odmianie popularnych w
informatyce wyrazów hardware (sprzêt
komputerowy) i software (oprogramowa-
nie). W tych wyrazach koñcowe e te¿ nie
jest wymawiane, a zatem w odmianie za-
stosujemy pisowniê z apostrofem. Popraw-
nie napiszemy zatem:

Mam problemy zarówno z softwa-
re’em, jak i z hardware’em.

W mojej drukarce brakuje cartridge’a.
Czy masz wolne cartridge’e?

Innego rodzaju b³êdy pojawiaj¹ siê
wtedy, gdy dodanie typowo polskiej
koñcówki zupe³nie zmienia brzmienie
koñcówki oryginalnej. Jeden z moich
dyplomantów przes³a³ mi tak¹ informa-
cjê: „Prezentacjê przygotowa³em w Po-
werPoint’cie”. NajwyraŸniej myœla³, ¿e
wystêpuj¹ce w nazwie w³asnej t jest nie-
naruszalne. I nie mia³ racji. Czasem
koñcówka polska zmienia brzmienie
koñcówki oryginalnej. Tak jest w tym
wypadku: oryginalne t przechodzi w
zmiêkczone c (ci). W takich sytuacjach
koñcówka polska w ca³oœci zastêpuje
koñcówkê oryginaln¹ i nie jest poprze-
dzana apostrofem. Powy¿sze zdanie
nale¿y wiêc napisaæ tak:

Prezentacjê przygotowa³em w Power-
Poincie (a tak¿e: w Wordzie itd.).

Podobnie ma siê rzecz z odmian¹ na-
zwisk: np. Ostatnio czyta³em sporo Joy-

ce’a, Prousta i Smitha. Porozmawiajmy
o Joysie, Prouœcie i Smisie. (Wiêcej na
ten temat znaleŸæ mo¿na pod adresem
<www.eti.pg.gda.pl/katedry/kio/wykla-
dy.html>). Zwróæmy jeszcze uwagê, ¿e
owa prezentacja bêdzie najpewniej zapi-
sana na CD–ROM-ie, a nie – jak czêsto
spotykamy w ró¿nych tekstach studenc-
kich i nie tylko – na „CD-ROMie” czy
„CD–ROM’ie”.

Powrócê jeszcze do tak popularnego w
informatyce software’u i hardware’u. Mo¿-
na bowiem zapytaæ: „A co z przymiotnika-
mi? Czy ustawiczne problemy z moim
komputerem s¹ software’owe czy softwa-
rowe? Czy wyra¿enie jest boolowskie czy
boole’owskie?”. Otó¿ problemy z kompu-
terem s¹ softwarowe (a mo¿e te¿ i hardwa-
rowe), a wyra¿enia, jakimi mêczymy stu-
dentów na zajêciach z techniki cyfrowej,
s¹ boolowskie. Jak ¿artobliwie okreœli³ to
prof. Miros³aw Skar¿yñski, polonista z
Uniwersytetu Jagielloñskiego:

„Obciêcie litery e traktujmy jako
«c³o» op³acone za wwóz obcego towaru
(wyrazu) do Polski i wykorzystanie go
do zbudowania przymiotnika”.

W tym krótkim artykule nie poruszy-
³em jeszcze jednej bardzo wa¿nej kwe-
stii, jak¹ jest bezpoœrednie przenoszenie
(kalkowanie) wyrazów obcego pocho-
dzenia na grunt fachowej terminologii
polskojêzycznej. Zjawisko to jest szcze-
gólnie widoczne w terminologii informa-
tycznej (samo s³owo „komputer” te¿ jest
kalk¹ z angielskiego) i warto je przeana-
lizowaæ oddzielnie.

Zapraszam zatem do lektury kolejne-
go artyku³u z cyklu „Dbajmy o jêzyk!”.

Krzysztof Goczy³a
Wydzia³ Elektroniki, Telekomunikacji

i Informatyki
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Z
anim jeszcze powsta³a profesjonal-
 na meteorologia, ludzie starali siê

przepowiadaæ pogodê na podstawie za-
chowania siê zwierz¹t. Organizmy te maj¹
niebywa³e zdolnoœci synoptyczne, po-
zwalaj¹ce im wykryæ zmiany ciœnienia at-
mosferycznego, temperatury i wilgotno-
œci powietrza, natê¿enia œwiat³a s³onecz-
nego, prêdkoœci wiatru, poziomu wód itp.

Czasami siê myl¹, lecz znacznie rza-
dziej ni¿ cz³owiek. Owe zdolnoœci stwier-
dzono m.in. u ptaków. Wœród moich zna-
jomych jest wiele osób, które têskni¹ za
wiosn¹ i pomstuj¹ na przeró¿ne niedo-
godnoœci spowodowane przez zimê. Czy
dziêki wspomnianym  zwierzêtom mo¿-
na przewidzieæ rych³e nadejœcie tej upra-
gnionej przez wszystkich pory roku?

Otó¿ srog¹, d³ugotrwa³¹ zimê zapowia-
da liczne pojawienie siê na Ba³tyku  nu-
rzyków bia³oskrzyd³ych (Cepphus gryl-
le), mieszkañców okolic ko³a podbiegu-
nowego. Wówczas o szybko nadchodz¹-
cej wioœnie nale¿y zapomnieæ. Natomiast
wczesne pojawienie siê w koñcu zimy
pliszki siwej (Motacilla alba) zwiastuje
ruszenie lodów na rzekach. Piêknie o niej
pisa³a Maria Konopnicka”: „wysz³a plisz-
ka spod kamyszka (...), ju¿ przyby³a wio-
sna mi³a i s³oneczko œwieci”. Wczesny
przylot ¿urawi (Grus grus) oznacza rów-
nie¿ rych³e nadejœcie wiosny. O tym, ¿e
wiosna bêdzie ciep³a, informuj¹ nas skow-
ronki (Alauda arvensis), wczeœnie przy-
bywaj¹ce na swoje tereny lêgowe. Wcze-
sny przylot naszych rodzimych gawro-
nów (Corvus frugilegus) oznacza szyb-
kie tajanie œniegu w ci¹gu miesi¹ca. Na-
sze gawrony na zimê odlatuj¹ do cieplej-
szych rejonów Europy. Natomiast osob-

O przepowiadaniu pogody (cz. II)

niki zimuj¹ce w Gdañsku, to ptaki po-
chodz¹ce ze Skandynawii, tzw. krajów
ba³tyckich i pó³nocno-zachodniej Rosji.

Sk¹d ptaki wiedz¹, jakiej pogody na-
le¿y siê spodziewaæ? To pytanie od
dawna nurtuje badaczy, ale dot¹d nie
znaleziono jednoznacznej odpowiedzi.
Postawiono dwie hipotezy. Pierwsza
wyjaœnia zdolnoœæ ptaków do przepo-
wiadania pogody na podstawie budo-
wy ich piór konturowych, które pokry-
waj¹ tu³ów. Pojedyncze pióro sk³ada siê
z osi otoczonej po bokach tzw. chor¹-
giewk¹. Dolna czêœæ, nazywana dudk¹,
osadzona jest w skórze ptaka. Zmiana
ciœnienia atmosferycznego poci¹ga za
sob¹ deformacjê pustej w œrodku dud-
ki, co pobudza z kolei gêst¹ sieæ wypu-
stek nerwowych umieszczonych w skó-
rze. Ten naturalny uk³ad prognozowa-
nia pogody bardzo przypomina dzia³a-
nie barometru sprê¿ynowego, czyli
aneroidu. Druga hipoteza zak³ada, ¿e
ptaki odczuwaj¹ zmianê ciœnienia za
pomoc¹ swoich pneumatycznych koœci,
po³¹czonych z cienkoœciennymi wor-
kami powietrznymi. Zmiana ciœnienia
pobudza bioreceptory ptaka, zlokalizo-
wane w koœciach lub w pobli¿u wor-
ków. Trudno przes¹dziæ, która hipote-
za jest prawdziwa. Zapewne badania
prowadzone nad mechanizmem progno-
zowania pogody przez ptaki wyjaœni¹
tê kwestiê, choæ problem ten  jest bar-
dziej skomplikowany ni¿ pierwotnie
s¹dzono. Prawdopodobnie ptaki sto-
suj¹ ró¿norodne metody prognozowa-
nia pogody, wykorzystuj¹c swój natu-
ralny system wyposa¿ony w skompli-
kowane bioreceptory.

Skoro zatrzyma³em siê przy ptakach,
to przytoczê kilka ludowych prognoz po-
wsta³ych na podstawie obserwacji zacho-
wania siê gatunków domowych. Otó¿ na
niepogodê kury k¹pi¹ siê w piasku, trze-
pocz¹ skrzyd³ami, przegl¹daj¹ pióra,
gdacz¹. Jeœli przebywaj¹ w wysoko po-
³o¿onych miejscach, np. w górnej czêœci
stodo³y, nale¿y oczekiwaæ deszczu. Zda-
rza siê, ¿e m¿y deszcz, a kury spokojnie
¿eruj¹. Zapowiada to d³ugotrwa³¹ z³¹ po-
godê, ale bez ulewnych opadów. Kiedy

kury ruszaj¹ ogonami, oczekujmy œnie-
¿ycy. Zim¹, przed silnymi mrozami, kury
wczeœnie siadaj¹ na grzêdzie i staraj¹ siê
zaj¹æ miejsce jak najwy¿ej, gdzie jest naj-
cieplej. Kwoki umieszczaj¹ pod sob¹ kur-
czêta na niepogodê. Jeœli kogut w ci¹gu
dnia zaczyna nagle piaæ, nale¿y wzi¹æ ze
sob¹ parasol. Jeœli kogut pieje wieczo-
rem, zapowiada siê zmiana pogody. Wcze-
sne pianie kogutów podczas silnego mro-
zu zwiastuje ocieplenie.

Ludowe powiedzenie: gêœ nogê pod-
nosi – bêdzie ch³odno, stoi na jednej no-
dze – zbli¿a siê mróz, sprawdza siê pra-
wie w 100%. Gêganie gêsi zim¹ zwiastu-
je ocieplenie. Jeœli gêsi siedz¹ z podkur-
czonymi nogami, mo¿na oczekiwaæ ch³o-
du i opadów œniegu. Kaczki i gêsi cho-
waj¹ g³owê pod skrzyd³a – oziêbi siê. Je-
œli podczas mrozu trzepocz¹ skrzyd³ami,
to niebawem ociepli siê. Jeœli d³ugo plu-
skaj¹ siê w wodzie, nurkuj¹, wydaj¹ od-
g³osy, starannie namaszczaj¹ pióra wy-
dzielin¹ gruczo³u kuprowego – zbli¿a siê
deszcz. Jeœli podczas silnego mrozu in-
dyk „krzyczy”, niebawem zawieje ciep³y
wiatr.

Dzikie ptaki bytuj¹ce nad akwenami
potrafi¹ z kolei przewidzieæ z pewnym
wyprzedzeniem, jaki bêdzie poziom
wody w lecie. Dotyczy to np. egzotycz-
nych  flamingów (Phoenicopterus ruber),
hodowanych u nas w ogrodach zoolo-
gicznych. Buduj¹ one gniazda w kszta³-

Krajowe ³abêdzie jako miejsce zimowania
wybieraj¹ wybrze¿e Ba³tyku

Go³¹b domowy
– sta³y mieszkaniec oliwskiego parku
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cie sto¿ka œciêtego z nieck¹ na szczycie,
w której sk³adaj¹ jaja; jako materia³ kon-
strukcyjny stosuj¹ mu³ z dna zbiornika
wodnego. Kiedy kopce s¹ niskie – lato
bêdzie suche. Jeœli na pocz¹tku lêgu fla-
mingi starannie rozbudowuj¹ gniazdo,
wzmacniaj¹ je i dopiero wtedy znosz¹
jaja – lato bêdzie wyj¹tkowo deszczowe
i podniesie siê poziom wody. Kaczki krzy-
¿ówki (Anas platyrhynchos), spodziewa-
j¹c siê powodzi, buduj¹ swoje gniazda
na drzewach, a nie wœród trzcin. Przed
suchym latem inne ptaki b³otne zawsze
buduj¹ gniazda po³o¿one nisko. Bardzo
sympatyczny przedstawiciel wróblowa-
tych – trzciniak (Acrocephalus arundi-
naceus), tworzy swoje gniazdo lêgowe,
wykorzystuj¹c albo nadwodne krzewy,
albo pêczki trzcin. Wysoko po³o¿one
gniazdo – ponad 1 m nad wod¹, wró¿y
intensywne opady deszczu, i w konse-
kwencji wysoki poziom wody. Interesu-
j¹cy jest fakt, ¿e ptaki buduj¹ swoje gniaz-

Z tek i poezj i

Majowy dzieñ. Nad skarp¹ bzy w rozkwicie...

Jak du¿o bzów! A w dole – Wis³a

Dostojna, w szarym kolorycie

Spiêtrzona we W³oc³awku tam¹

Zwolniwszy bieg, a¿ tu siê cofa

Szerokie tworz¹c rozlewisko...

Spiête w¹ziutk¹ mostu k³adk¹...

Stojê tak...W P³ocku bywam rzadko

Wiêc widzieæ chcia³bym jak najwiêcej

I zapamiêtaæ jak najtrwalej

.........

Przenoszê wzrok mój na Radziwie

Na drugi brzeg, gdzie stocznia rzeczna...

..........

Nad skarp¹ staæ – rzecz niebezpieczna

(Tu tekst pierwotny nieco zmieniê)

bo dwa s¹ tutaj zagro¿enia:

a) mo¿na zsun¹æ siê wraz z ziemi¹;

b) mo¿na wpuœciæ tu korzenie...

Wybieram zatem wariant trzeci:

W zadumie ruszam na zwiedzanie

Zabytków P³ocka. Czas uleci,

A jednak coœ tam pozostanie,

Jak s¹dzê, jakieœ tam wspomnienie...

Katedry cieniodajny masyw

Z jej bocznych kaplic kopu³ami,

Gdzie ksi¹¿¹t mazowieckich krypty

Milcz¹, zdobione marmurami...

Mam w planie takie zamierzenie:

Muzeum P³ocka chcia³bym zwiedziæ,

Ostatnie rzucam wiêc spojrzenie

Na brzeg zachodni Wis³y, p³aski,

Podobny do szerokiej prerii,

(Ktoœ powie, ¿e amerykañskiej...?)

Gryz¹cy zapach rafinerii

Dziœ nie dociera tu, nad Wis³ê

Na szczêœcie, bo te bzy liliowe....

.........

Stojê nad skarp¹ jeszcze chwilê, nie wiedz¹c,

¿e po latach napiszê o niej wiersz

Marek Koralun

Absolwent PG

Skarpa w P³ocku

da wy¿ej ni¿ normalnie o wartoœæ przy-
boru wód ponad wieloletni poziom. Gêsi
lec¹ce wysoko na zimowe le¿e zapowia-
daj¹ gwa³towny wiosenny przybór wody,
zaœ nisko lec¹cy ich klucz, to zapowiedŸ
niskiego poziomu wiosennych wód.

*

Na zmiany pogody reaguj¹ tak¿e i inne
zwierzêta: owady, ryby, ¿aby, ssaki. Ale
to materia³ na ca³kiem inn¹ opowieœæ o
synoptycznych zdolnoœciach naszych
braci mniejszych.

Szanowni Czytelnicy

W styczniu br. zawali³ siê mój dotych-
czasowy „ekosystem” wskutek zmiany
„osobistej sukcesji ekologicznej” w
mojej Katedrze. Swój wolny czas, prze-
znaczony dot¹d na dzia³alnoœæ spo-
³eczn¹, m.in. na  redagowanie k¹cika
przyrodniczego na ³amach niniejszego
pisma, przeznaczy³em na dodatkow¹
pracê zarobkow¹, aby zrekompensowaæ
przewidywane niedobory w miesiêcz-
nym wynagrodzeniu. Dlatego ¿egnam
siê z przykroœci¹ z Pañstwem i serdecz-
nie dziêkujê za wyrozumia³oœæ oraz
wiele ciep³ych s³ów pod moim adresem.
Zawsze twierdzi³em, ¿e pieni¹dze nie s¹
najwa¿niejsze w ¿yciu cz³owieka.

Niestety, w naszej obecnej kapitali-
stycznej rzeczywistoœci musia³em zmie-
niæ zdanie.

Wszystkim Czytelnikom raz jeszcze
dziêkujê za te 11 lat wspólnej fascyna-
cji przyrod¹ i przepraszam za zawód –
wszak kiedyœ wszystko siê koñczy. Z
moimi przyrodniczymi „dokonaniami”
mo¿na siê zapoznaæ na ³amach mie-
siêcznika „Nasze Pomorze”,  który roz-
prowadzany jest przez sieæ sklepów
„Zatoka”.

Serdecznoœci.

Marcin S. Wilga
Wydzia³ Mechaniczn

W zimie kaczki  s¹ dokarmiane
przez mieszkañców Trójmiasta

£abêdŸ niemy zapowiadaj¹cy nadejœcie
ocieplenia
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26 kwietnia 2006 w Akademickim
Klubie Politechniki Gdañskiej „Kwadra-
towa” mia³o miejsce niesamowite wyda-
rzenie. Odby³a siê pierwsza w swoim ro-
dzaju impreza o nazwie Laserowe Wybo-
ry Miss PG objêta honorowym patrona-
tem przez JM Rektora PG prof. Janusza
Rachonia oraz Regionalne Biuro Miss Po-
lonia.

Inicjatywa tego typu przedsiêwziêcia
na uczelni technicznej (kojarz¹cej siê
zreszt¹ z si³¹ i wytrzyma³oœci¹ prawdzi-
wych mê¿czyzn) wzbudzi³a ogromne za-
interesowanie, nie tylko wœród studentów.
Warto wspomnieæ, ¿e wielu nie wierzy³o
w jej powodzenie.

Ach, ta ciekawoœæ…
Biuro Samorz¹du Studentów Politech-

niki Gdañskiej, pêka³o w szwach. Bilety
rozesz³y siê w osza³amiaj¹cym tempie, a
kolejki na schodach przypomina³y te,
które towarzysz¹ wynikom, rozpatrzo-
nych przez Odwo³awcz¹ Komisjê Stypen-
dialn¹, podañ.

Co by³o przyczyn¹ takich t³umów?
Byæ mo¿e kr¹¿¹cy wœród m³odzie¿y aka-
demickiej mit, mówi¹cy o nieszczegól-
nej urodzie naszych studentek.

Wreszcie nadszed³ s¹dny moment.
AKPG Kwadratowa przepe³niona po brze-
gi, wzmocnione szeregi ochrony, cieka-
woœæ i zniecierpliwienie publicznoœci,
wreszcie zdenerwowanie i podekscyto-
wanie dziewczyn...

„Jak bêdzie, czy wszystko siê uda?? A
co, jak siê przewrócê, jak zapomnê...?”

Na scenie pojawili siê konferansjerzy:
Joanna Westfal i Micha³ Œwi¹tek. Po uro-
czystym powitaniu ujrzeliœmy 16 piêk-
nych studentek z Politechniki Gdañskiej.

Zaprezentowa³y siê w strojach wieczo-
rowych, zwiewnych (z kolekcji wiosen-
nej) oraz w sukniach œlubnych. Szczêœli-
wi Ci, którym uda³o siê zdobyæ bilet na
eksperymentalny show. Mimo braku po-
kazu dziewcz¹t w strojach k¹pielowych,
na co liczy³a wstêpnie wiêkszoœæ panów,
¿adnego rozczarowania nie by³o. By³ za
to zachwyt i uznanie dla studentek, któ-
re odwa¿y³y siê stawiæ czo³o stereotypo-
wi i udowodniæ, ¿e urod¹ dorównuj¹
gwiazdom œwiatowego showbiznesu.

„Piêkne i inteligentne”– jak okreœli-
³o jury. Ka¿dy ruch przepe³niony wdziê-
kiem... Ka¿dy krok pewny i wed³ug usta-
lonego planu. A¿ ciê¿ko uwierzyæ, ¿e na-
uka ca³ego uk³adu choreograficznego,

pod bacznym okiem pana Andrzeja Bu-
jaka, zamknê³a siê w trzech krótkich pró-
bach...

Godzina 00.30 – werdykt jury i oto...
Finalistki konkursu Laserowa Miss PG:

1. Laserowa Miss PG – Karolina Lasota,
21 lat, 2. rok Wydzia³u Zarz¹dzania i
Ekonomii

2. I Wicemiss PG – Joanna Chamerska,
20 lat, 1. rok Wydzia³u Chemicznego

3. II Wicemiss – Karolina Stawiarska, 21
lat, 2. rok Wydzia³u Chemicznego

4. Miss Publicznoœci – Aleksandra Glock,
21 lat, 3. rok Wydzia³u In¿ynierii L¹-
dowej i Œrodowiska.

A w jury zasiadali: Marek Nowotny –
przewodnicz¹cy jury (firma Image), Alek-
sandra Kulesza – sekretarz jury (mene-
d¿er Przedsiêbiorstwa Imprez Artystycz-
nych „Impresario”), Alicja Brzeziñska –
w³aœcicelka salonów sukien œlubnych
„Alicja” w Tczewie, Starogardzie i w Ko-
œcierzynie, Henryk Czoska – dyrektor
naczelny i Artystyczny „Impresario”
(www.impresario.com.pl) oraz Biura Re-
gionalnego Miss Polonia w Gdañsku,
Dariusz Kowalski – mened¿er gastrono-
mii AKPG Kwadratowa, Bart³omiej Dre-
wa – w³aœciciel restauracji „Szfagier” w
Chmielnie, Przemys³aw Kotecki – prze-
wodnicz¹cy Samorz¹du Studentów PG.

Wybór najpiêkniejszej studentki Poli-
techniki Gdañskiej by³ punktem kulmina-
cyjnym œrodowego wieczoru, jednak nie
jedyn¹ atrakcj¹. Program obejmowa³ mnó-
stwo efektów specjalnych typu pokaz lase-
rów (figur geometrycznych, œciany ognia),

po³¹czonych z najlepsz¹ muzyk¹ i tañcem
nowoczesnym. Emocje ostudzi³a sztuczna
piana na parkiecie, która przerodzi³a siê w
bia³y basen sk¹panych po czubki g³ów
uczestników zabawy.

Niew¹tpliwie by³o to wydarzenie
szczególne w ¿yciu studentów PG i nie
tylko. Wszystko dziêki Samorz¹dowi
Studentów Politechniki Gdañskiej, dla
którego nie ma rzeczy niemo¿liwych.

Projekt powsta³ przy wspó³pracy:
Przedsiêbiorstwa Us³ug Artystycznych
„Impresario”, salonów sukien œlubnych
„Alicja” pani Alicji Brzeziñskiej (funda-
tor diademów dla finalistek konkursu),
sklepu firmowego Jackpot – kolekcja
wiosenna Jackpot i Cottonfield w
Alfa Centrum, biura okrêgowego mene-
d¿era sprzeda¿y Avon Cosmetics – pani
Marta Wawrzonkowska (fundator zesta-
wów kosmetyków dla wszystkich kandy-
datek oraz nagród da publicznoœci, przy-
gotowanie kosmetyczne dziewczyn), sa-
lonu fryzjersko-kosmetycznego „Gracja”
we Wrzeszczu (u³o¿enie fryzur kandydat-
kom), AKPG Kwadratowa – Wojciech Kil-
kowski – fundator podwójnych zapro-
szeñ dla wszystkich kandydatek na Miss
na dowoln¹ imprezê organizowan¹ przez
klub Kwadratowa, SSPG – fundator na-
grody g³ównej – laptopa. Pomys³odawca
i organizator Laserowych Wyborów Miss
(przy szczególnym wk³adzie Wydzia³o-
wej Rady Studentów Wydzia³u Elektro-
niki, Telekomunikacji i Informatyki).
Patronatem medialnym wydarzenie ob-
jê³o: Radio Hit FM, Radio Gdañsk,
prasa ba³tycka – Dziennik Akademicki.

Joanna Westfal
Studentka Wydzia³u Zarz¹dzania

i Ekonomii

Laserowe Wybory Miss PG 2006
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Marzec 2006

� 16 marca. Rektor przyj¹³ w gabi-
necie Pani¹ Ute Minke-Koenig,
Konsula Generalnego Niemiec w
Gdañsku. W czasie spotkania mia-
³o miejsce przekazanie Politechni-
ce Gdañskiej przez Pani¹ Konsul
aparatury naukowej ufundowanej
przez Fundacjê Aleksandra von
Humboldta.

� 17 marca. Instytut Problemów
Wspó³czesnej Cywilizacji w War-
szawie. Posiedzenie Prezydium
Polskiego Forum Akademicko-Go-
spodarczego.

� 20–21 marca. Zabrze. Posiedzenie
Rady Naukowej Centrum Chemii
Polimerów PAN.

� 23–26 marca. Uniwersytet w Talli-
nie. Konferencja „Baltic Sea Re-
gion University Network.”

� 27 marca. W gabinecie Rektora
mia³o miejsce podpisanie  porozu-
mienia  o  wspó³pracy  dydaktycz-
no-naukowej Politechniki Gdañ-
skiej z Akademi¹ Marynarki Wojen-
nej w Gdyni.

� 27 marca. Rektor przyj¹³ w gabi-
necie ni¿ej wymienione osoby:
· Bogdan Borusewicz – Marsza-

³ek Senatu RP
· Maciej P³a¿yñski – Wicemarsza-

³ek Senatu RP
· Janusz Lewandowski – Pose³

Parlamentu Europejskiego
· Dorota Arciszewska-Mielewczyk

– Senator RP
· Piotr Soyka – Prezes Stoczni Re-

montowej SA
· Kazimierz Smoliñski – Prezes

Stoczni Gdynia SA
· Andrzej Stachura – Prezes

Stoczni Szczeciñskiej NOVA SA
Na spotkaniu dyskutowano proble-

my przemys³u stoczniowego w Polsce.
� 27 marca. Aula Politechniki Gdañ-

skiej. Otwarcie konferencji obchodów
Europejskiego Tygodnia Stoczniowe-
go „Polski przemys³ okrêtowy – spoj-
rzenie w przysz³oœæ”.

� 27 marca. Wizyta Pana Olafa Ga-
ila, Podsekretarza Stanu w Mini-
sterstwie Edukacji i Nauki.

� 28 marca. Sala Senatu Politechniki
Gdañskiej. Posiedzenie Senatu PG.

� 30 marca. Wizyta Pana Craiga  Bar-
retta, Prezesa Intel Corporation.

� 31 marca. Koœcierzyna. Uroczyste
podpisanie porozumienia miêdzy
Politechnik¹ Gdañsk¹ a  w³adzami
samorz¹dowymi  Miasta  Koœcie-
rzyny  w  sprawie poszerzenia ofer-
ty kszta³cenia w Zamiejscowym
Oœrodku Dydaktycznym Politechni-
ki Gdañskiej w Koœcierzynie.

� 31 marca – 1 kwietnia. Jastarnia.
Szkolenie wyjazdowe kadry kie-
rowniczej Politechniki Gdañskiej.

Kwiecieñ 2006

� 2 kwietnia. Polska Filharmonia
Ba³tycka w Gdañsku. Areopag Pa-
pieski.

� 3 kwietnia. Wojskowa Akademia
Techniczna w Warszawie. II czêœæ
posiedzenia Zespo³u Naukowo-
Przemys³owego przy Radzie Uzbro-
jenia MON.

� 4 kwietnia. Rektor przyj¹³ w gabi-
necie Pani¹ Gabrielê Lisius, Wice-
starostê Wejherowskiego. Omawia-
no sprawy zwi¹zane z edukacj¹ na
poziomie podyplomowym w zakre-
sie matematyki i fizyki.

� 4 kwietnia. Rektor przyj¹³ w gabi-
necie Pana  Miros³awa  Kamiñskie-
go – Prezesa  Zarz¹du  Pomorskiej
Agencji Rozwoju Regionalnego w
S³upsku i za³o¿yciela Wy¿szej Han-
zeatyckiej Szko³y Zarz¹dzania w
S³upsku, Profesora Eugeniusza Ja-
nowicza – Rektora Wy¿szej Hanze-
atyckiej Szko³y Zarz¹dzania w
S³upsku oraz Pana W³adys³awa Pê-
dziwiatra – Kanclerza Wy¿szej
Hanzeatyckiej Szko³y Zarz¹dzania
w S³upsku.

� 5 kwietnia. Siedziba Instytutu Ba-
dañ nad Gospodark¹ Rynkow¹ w
Gdañsku. Konferencja  prasowa
dotycz¹ca spraw Pomorskiego
Kongresu Obywatelskiego, który
odbêdzie siê dnia 13 maja na Poli-
technice Gdañskiej.

� 6 kwietnia. Politechnika Radom-
ska. Konferencja Rektorów Pol-
skich Uczelni Technicznych.

� 10 kwietnia. Siedziba Zarz¹du
Koncernu Energetycznego Energa

SA. Spotkanie inauguruj¹ce cykl
prezentacji czo³owych przedsiê-
biorstw Pomorza.

� 10 kwietnia. Gmach G³ówny Poli-
techniki Gdañskiej. Uroczyste za-
koñczenie wystawy zdjêæ „Discover
Europe”.

� 11 kwietnia. Rektor przyj¹³ w ga-
binecie Pana Paw³a Adamowicza
– Prezydenta Miasta Gdañska, Pro-
fesora Wojciecha Sadowskiego –
Prorektora ds. Wspó³pracy ze Œro-
dowiskiem Gospodarczym i z Za-
granic¹ Politechniki Gdañskiej
oraz Profesora Jacka Namieœnika
– Dziekana Wydzia³u Chemiczne-
go Politechniki Gdañskiej. Oma-
wiano sprawy zwi¹zane z urucho-
mieniem centralnego laboratorium
badañ materia³owych.

� 11 kwietnia. Wielki Refektarz Gdañ-
skiego Seminarium Duchownego w
Gdañsku. „Pasyjne Medytacje Mu-
zyczne”.

� 12 kwietnia. Sala Senatu Politech-
niki Gdañskiej. Posiedzenie Sena-
tu PG.

� 13 kwietnia. Muzeum Narodowe w
Gdañsku, gala rozdania nagród –
„Z³otych ¯yraf” przyznawanych
przez czasopismo „Styl ¯ycia”.

� 14 kwietnia. Rektor przyj¹³ w ga-
binecie Pana Cezarego Windorb-
skiego, Pani¹ Ewê Rachoñ oraz
Pana Leszka Wicikowskiego. Oma-
wiano sprawy zwi¹zane z urucho-
mieniem centralnego laboratorium
badañ materia³owych.

� 14 kwietnia. Rektor przyj¹³ w gabi-
necie Pana Józefa Jasinieckiego, Dy-
rektora Oddzia³u Regionalnego
Banku Zachodniego WBK SA w
Gdañsku oraz Pana Wojciecha Ry-
bowskiego z Gdañskiego Klubu Biz-
nesu. Na spotkaniu omawiano na-
stêpuj¹ce zagadnienia: nowe pro-
dukty oferowane przez Bank Za-
chodni WBK SA oraz program dzia-
³ania Gdañskiego Klubu Biznesu.

� 18 – 26 kwietnia. Waszyngton, USA.
Udzia³ w oficjalnej delegacji rekto-
rów – cz³onków Konferencji Rekto-
rów Akademickich Szkó³ Polskich.

Piotr Markowski
Rektorat

Z kalendarza JM Rektora



Z życia Stowarzyszenia Absolwentów Politechniki Gdańskiej

Rektorowi Politechniki Gdańskiej prof. Januszowi Rachoniowi powierzono aż dwie laudacje: 
Arcybiskupa Tadeusza Gocłowskiego, uhonorowanego Złotą Żyrafą za Styl Mediacji Społecznej, 
oraz Pawła Adamowicza, Prezydenta Miasta Gdańska, który otrzymał Złotą Żyrafę za Styl Zawo-
dowej Charyzmy. Jak widać, wszyscy, łącznie z dostojnymi laureatami, doskonale się bawili.

13 kwietnia w Muzeum Narodowym w Gdańsku 
miała miejsce uroczysta gala rozdania nagród „Złotych Żyraf” 
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